
رئیس ســازمان وظیفــه عمومی فراجا با اشــاره به 
اهمیت خدمت مقدس سربازی گفت: شرایط خدمت 
سربازی از گذشته تاکنون تفاوت های بسیاری دارد و 
حتی الامکان سربازان تحصیلکرده در رشته خودشان 

بکارگیری می شوند.
سردار تقی مهری در گفت وگو با ایسنا در توضیح بیشتر 
گفت: موضوع خدمت مقدس سربازی یکی از مسائل 
مهم و اساسی در هر کشوری اســت. در کشور ما نیز 
هر فعالیتی نیاز به امنیت دارد و امنیت رکن اساسی 
هرگونه فعالیت فرهنگی، اقتصادی، سیاسی، اجتماعی 
و غیره است. بنابراین همه ما نیاز به امنیت داریم. امنیت 
مانند ظرفی است که همه ابعاد زندگی افراد در آن جای 
می گیرد. وی افزود: نیروهای مسلح نقش مهمی را در 
برقراری امنیت در جامعه دارند. سربازان نقش کلیدی 
در برقراری نظم و امنیت در حوزه های مختلف دفاعی، 
امنیتی و انتظامی دارند و اولین جبهه در جنگ و صلح 
هستند؛ بنابراین خدمت سربازی خدمت بسیار مهمی 

در کشور ما است.
رئیس سازمان وظیفه عمومی فراجا ادامه داد: کشور ما 
با ۱۵ کشور همسایه است و مرزهای خشکی، دریایی، 
کوهستانی و رودخانه ای داریم و موقعیت راهبردی 
جمهوری اسلامی، در غرب آسیا و جهان حساس بوده 

و مرکز تحولات و هرگونه امنیتی است.

مهری گفت: کشور ما از سوی تمام ملت های دنیا در 
مرکز توجه قرار دارد؛ خوشبختانه بعد از پیروزی انقلاب 
اسلامی در کشور، این اهمیت راهبردی دو چندان شده 
است و از بدو پیروزی انقلاب، عرصه های سربازی نیز 

گسترش پیدا کرده است.
وی افزود: با تدبیر مقام فرمانده کل قوا، شاهد هستیم 
که سربازان در تمام عرصه های خدماتی کشور حضور 
دارند. به عنوان مثال برای کاهش کم ســوادی و بی 
ســوادی، ســرباز معلم داریم و برای تقویت مسائل 

بهداشتی ما سربازان پیام آور بهداشت داریم.
رئیس ســازمان وظیفه عمومی فراجا ادامه داد: برای 
نخبگان نیز شرایط ویژه ای در نظر گرفته شده است.
این افراد تنها پس از یک ماه دوره آموزشــی نظامی، 
می توانند در همه دســتگاه های خصوصی و دولتی 
طرح ها و پروژه های خــود را دنبال کنند. همچنین 
برخی سربازان، در شرکت های دانش بنیان فعالیت 
می کنند. مهری درباره اهمیت تحصیل سربازان گفت: 
ما در حال حاضر سربازانی داریم که خدمت نظام وظیفه 
خود را در دانشگاه ها به عنوان استاد و هیئت علمی طی 
می کنند. همچنین برای عدم بازماندن ســربازان از 
تحصیلات دانشگاهی، افراد می توانند خدمت خود را 

برای تحصیل به تعویق بیاندازند.
وی با اشاره به حقوق و مزایای ســربازی اظهار کرد: 

در چند ســال اخیر، توجه خاصی به حقوق و مزایای 
سربازان عزیز شده است.حقوق ســربازان سه سال 
پیش ۲۰۰ هزار تومان بود؛ امــا در حال حاضر کف 
حقوق سربازان حدود بیش از سه میلیون تومان است. 
همچنین ســربازان متأهل بیش از ۵ میلیون تومان 
حقوق دریافت می کنند و برای تعــداد فرزندان نیز 

مبلغی به حقوق اضافه می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی فراجا خاطرنشان کرد: 
البته سربازان متأهل، کسری از خدمت نیز می گیرند 
که در مجموع ۲ ماه برای همسر، ۳ ماه برای فرزند اول، 
۴ ماه برای فرزند دوم و ۵ ماه برای فرزند سوم از خدمت 
سربازی کاسته می شود. در واقع شرایط خوبی برای این 
سربازان ایجاد شده و در هفته فقط یک الی دو شب را 
در پادگان ها می گذرانند. همچنین این افراد می توانند 
در شهر خود یا شهر همسرشان خدمت کرده و بعد از 

ساعت اداری به سایر ابعاد زندگی خود بپردازند.
مهری با اشاره به معافیت های سربازان متأهل گفت: 
برای افرادی که دارای ســه فرزند و بالای ۴۰ ســال 
هستند و همچنین افرادی که زیر ۴۰ سال و دارای ۴ 
فرزند خدمت سربازی بخشیده شده است. به گفته وی، 
شرایط خدمت سربازی از گذشته تاکنون تفاوت های 
بسیاری دارد و حتی الامکان سربازان تحصیل کرده در 

رشته خودشان به کارگیری می شوند.

فاز یک »رود دره فرحزاد« با حضور شهردار تهران و 
مسئولان شهری به بهره برداری رسید. به گزارش ایسنا، 
عملیات اجرایی فاز یک پروژه روددره فرحزاد حد فاصل 
پل خوشمرام )در شــمال محدوده( تا پل آبشار )در 
جنوب محدوده( به مساحت ۵۴ هکتار پس از جمع 
آوری و پاکسازی بیش از ۳۵۰۰ نفرمعتاد متجاهر از 
محدوده طرح و ایجاد مسیر موقت تردد خودروهای 
پلیس و همچنین استقرار یگان پلیس مبارزه با مواد 
مخدر در حاشیه رودخانه فرحزاد توسط علیرضا زاکانی، 
شهردار تهران و مسئولان شهری به بهره برداری رسید.
داوود گودرزی، معاونت خدمات شــهری شهرداری 
تهران در آیین افتتاحیه این پروژه اظهار کرد: ماحصل 
دو سال زحمت شبانه روزی را امروز می بینیم. بیش از 
۱۰ سال این پروژه طراحی شده بود اما نیمه تمام باقی 
مانده بود. تعداد بسیار زیادی معتاد متجاهر و در قسمت 
دیگر حجم زیادی پســماند در این مکان بود و کمتر 
کسی به اینجا می آمد و انجام این پروژه بسیار سخت 
شده بود. بنابراین محیط زیست، فراجا و استانداری 
همراهی کردند و همه دســت به دست هم دادیم. به 

لطف خدا کُلنی معتادان متجاهر برچیده شد.
وی ادامه داد: همچنین ۸۰۰۰ هزار تنُ پسماند از این 
مکان خارج شد که این یک اراده جمعی بود و مردم 
عزیز نیز با ما همراهی کردند. محدوده این فاز ۵۴ هکتار 

و طول مسیر دو کیلومتر است. این مکان به عنوان یک 
مجموعه گردشگری  در دسترس مردم خواهد بود. فاز 
دوم و سوم این طرح هم در آینده دنبال خواهد شد که 
امیدواریم با کمک و همراهی مردم و مدیران شهری 
به نتیجه برسد. سعی کردیم با شرایط کاملا طبیعی 
این بازسازی انجام شود. بیش از ۱۰ هکتار گل و گیاه و 
درخچه در این مکان کار شده و یک هتل تحت عنوان 
هتل مورچه ساخته شده اســت. چهار تصفیه خانه 
ساخته شده و همه مســئولان تلاش کردند بهترین 
شرایط فراهم شود. این پروژه مبارک مردم عزیز باشد.

حجت الاسلام سید محمدحسن ابوترابی، امام جمعه 
تهران نیز در این مراسم اظهار کرد: مردم این منطقه به 
دلایل شرایط اجتماعی این نقطه بسیار رنج می بردند. 
اقدام بزرگی توسط مسئولان شهری در این مکان انجام 
شد. ان شاءالله فازهای بعدی هم به نتیجه خواهد رسید. 
قرآن نگاه ویژه ای به محیط زیست و خانه سازی دارد. 
زندگی باید با فضای سبز گره بخورد. بعد از پیروزی 
انقلاب فضای سبز به بیش از ۶۴ هزار هکتار افزایش 
پیدا کرده و این کار بزرگی است. امروز با وجود ضعف ها 
و کاستی ها در تمام حوزه ها کارهای بزرگی هم انجام 

شده است.
وی ادامــه داد: امــروز ۶۰۰۰ پروژه با مشــارکت 
مردم داریــم که ۵۰۰۰ پــروژه به پایان رســیده 

است. شــهرداری و شورای شــهر در این خصوص 
مطالعات لازم را انجام دادند و این پیوند فعالیت های 
شهرداری و دولت با مردم را نشان می دهد. اگر مردم 
تأیید کنند، آن کار اثرگذار است. این که می بینید 
محور مقاومت این گونه رشد کرده به دلیل این است 
که ملت لبنان، یمن، غزه، عراق، ســوریه و جهان 
اسلام به مقاومت باور دارند. این کار بزرگ بر رضایت 
مندی مردم تهران خواهد افزود. من در جریان این 
بیماری مزمن در دره فرحزاد بودم و بر خودم وظیفه 
دانســتم در این مکان حاضر شوم. امیدوارم شاهد 

پیوند بیشتر دولت و ملت باشیم.
پرویز ســروری نایب رئیس شورای شهر تهران نیز 
در آییــن افتتاحیه فاز اول پــروژه روددره فرحزاد 
اظهار کرد: شــهرداری تهران با همکاری شورای 
شهر بیش از ۱۰۰ بوستان  را احداث کرده است؛ اما 
مردم از ظرفیت این مکان محروم بودند. باید بتوانیم 
ظرفیت های گردشــگری تهران را احیا کنیم. این 
محدوده یک تهدید بزرگ برای مردم بود و من به 
تک تک مشکلات این منطقه واقف بودم. مردم باید 
۱۰ ساعت مسیر را طی کنند تا به شمال برسند؛ در 
حالی که یک شــمال کوچک در این منطقه وجود 
دارد اما باتوجه به شــرایطش تبدیــل به یک غده 

سرطانی شده بود.
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بانک مرکزی:

بیش از 43 میلیارد دلار 
ارز واردات تامین شد

تخصیص ۲۰ درصد تسهیلات 
بانک ها به بخش مسکن 

توزیع برنج های تنظیم 
بازار آغاز می شود
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سرمقاله
شرایط تعیین 

واقعی دستمزد ها

برای تعیین واقعی دستمزد 
قبــل از بازنگــری قوانین، 
نیازمنــد تعییــن دقیق 
شاخصه هایی مثل خط فقر، 
نرخ تورم و سبد معیشت هستیم. با اینکه در برنامه 
هفتم توسعه کشور به همسان ســازی حقوق و 
دستمزد به شدت تاکید شده، اما تاکنون علی رغم 
اینکه مردم میل داشــتند این جلسات به صورت 
تخصصی و فنی شــکل بگیرد تاکنون از ســوی 
دولت چهاردهم کاری صورت نگرفته و همچنان 
گرفتاری های معیشتی کارگران و بازنشستگان 
حل نشده است. اگر ما شــاخص هایمان را دقیق 

تعریف کنیم، به...

  حمید حاج اســماعیلی، 
کارشناس اقتصادی
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سهم ۲۵ درصدی نانویی ها 
از صادرات دانش بنیان

تثبیت اقتصادی سیاست محوری بانک مرکزی است

هدف گذاری کاهش نرخ رشد نقدینگی 
صفحه۲

صفحه3

تأمین  امورات  معیشتی کارگران
دستمزد ۱۴۰۳  مطابق   با   تورم   نبود

دبیر ســتاد نانو و میکرو معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری از سهم ۲۵ 
درصدی حوزه نانو و میکرو در صادرات دانش بنیان ها 
خبر داد و مدیریت این حوزه طی دو دهه گذشــته 
را دارای قابلیــت الگوبرداری برای ســایر بخش ها 
در کشور دانســت. عماد احمدوند روز یکشنبه در 
گفت وگو با ایرنا ضمن اشاره به برگزاری پانزدهمین 
 )۲۰۲۴ Iran nano( نمایشگاه فناوری نانو و میکرو
از ۱۳ تا ۱۶ آبان ماه امسال در محل نمایشگاه های 
بین المللی تهــران، اظهار کــرد: در طول برگزاری 
نمایشگاه پانزدهم نانو شاهد اتفاقات بسیار خوبی 
از جنس انعقاد قراردادهای فناورانه بین فناوران و 
فعالان حوزه های صنعتی کشور بودیم. وی به حضور 
و بازدید سفیران کشــورهای مختلف، هیات های 
خارجی و فعالان حوزه صنایــع داخلی، برگزاری 
جلســات B۲B و نمایش محصــولات جدیدی با 
تکنولوژی بالا از جمله در حوزه های انرژی، میکرو 
و دارو به خصوص داروهای مرتبط با درمان سرطان 
در پانزدهمین نمایشگاه نانو و میکرو اشاره و تاکید 
کرد: به زودی شــاهد ورود این محصولات نوآورانه 
به بازارهای داخلی و خارجی خواهیم بود. دبیر ستاد 
نانو و میکرو معاونت علمی افزود: حوزه نانو به عنوان 
یک نمونه در طول دو دهه گذشته با حمایت معاونت 
علمی و بهره گیری از توان و دانش متخصصان، یک 
تجربه و مسیر گام به گام را طی کرده که به طور حتم 
این موضوع برای بســیاری از بخش ها قابل تحلیل 
اســت. وی مدیریت موفق حوزه نانو در سال های 
گذشته را یکی از تجارب بســیار مفید و قابل الگو 
برداری برای سایر بخش ها در کشور دانست و عملکرد 
بخش نانو در این ســالیان را دارای توسعه متوازن 
توصیف کرد. دبیر ستاد نانو و میکرو معاونت علمی، 
وجود دغدغه تبدیل توانمندی تبدیل علم و مقالات 
علمی حوزه نانو را به محصولات کاربردی و فناوری 

به منظور رفع نیازهای جامعه...

آگهي تجدید مناقصه و ارزیابی کیفی
شماره آگهی مناقصه در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت:  ۲۰۰۳۰۰۵۶۶9۰۰۰۱۵۱

نوع فراخوان : ارزیابی کیفی و مناقصه عمومی یک مرحله ای 
شرکت آبفا استان فارس در نظر دارد از طریق ارزیابی کیفی و مناقصه عمومي یک مر حله اي نسبت به انتخاب پیمانکاران واجد شرایط  با رتبه حداقل  ۵ در رشته کاوشهای زمینی  جهت پروژه عملیات اجرای 

حفر یک حلقه چاه در روستای نجف آباد مرکزی شهرستان فیروزآباد   اقدام نماید .
 ۱(محل پروژه : شهرستان فیروزآباد           

۲(مدت اجرا ء پروژه : ۴ ماه
۳( مبلغ برآورد : ۳۲.7۴۰.۴۰۱.۰۵7 ریال

www.setadiran.ir ۴(محل اخذ اسناد : سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس
۵(تاریخ نهایي اخذ اسناد: ۱۴۰۳/۰۸/۲۳

۶(تاریخ نهایي قبول پیشنهادات: ۱۴۰۳/۰9/۰7
7(تاریخ کمیسیون بازگشایي پاکات مناقصه  : ۱۴۰۳/۰9/۱۰  

۸(به پیشنهادهاي فاقد امضاء ،مشروط،مخدوش و پیشنهاداتي که بعد از انقضاء مدت مقرردر مناقصه ارائه شود ترتیب اثر داده نخواهد شد.
9(مبلغ تضمین شرکت در مناقصه ۱.۶۳۸.۰۰۰.۰۰۰ ریال . .    شماره شبا جهت اخذ ضمانتنامه 

IR ۰۸۰۱۰۰۰۰۴۰۰۱۱۲۳۲۰7۱۴۵۴7۶           شناسه ملی ۱۰۵۳۰۱7۱۴۲9
۱۰( قیمت اسناد ۲۰۰۰۰۰۰ )ریال( به حساب ۰۱۱۱9۳۰۰۳۲۰۰۸ بانک صادرات به شناسه پرداخت    ۱۳۱۳۲99۰۰۱۴۰۰۵بنام شرکت آب و فاضلاب استان فارس که حتما از طریق 

سامانه تدارکات الکترونیکی دولت انجام پذیرد.
۱۱(اعتبارات طرح از محل تملک دارائیهای سرمایه ای مي باشد.

۱۲(نوع تضمین شرکت در مناقصه:ضمانت نامه بانکي )شرکت در فرآیند ارجاع کار( در وجه شرکت آب و فاضلاب استان فارس.)سه ماه اعتبار(
۱۳(سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسنادمناقصه درج شده است.

۱۴( هزینه درج دو تا سه نوبت آگهی در روزنامه کثیرالانتشار به عهده برنده مناقصه می باشد .
۱۵( این آگهی در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس www.setadiran.ir ثبت گردیده فقط پاکاتی قابل قبول و بازگشایی است که شرکت کننده )مناقصه گر( کلیه مدارک را در سامانه بارگذاری و پیشنهاد قیمت 

را ارائه نموده باشد،  پاکت الف شامل ضمانتنامه شرکت در فرآیند ارجاع کار بایستی قبل از اتمام ساعت تحویل اسناد در سامانه تدارکات دولت تحویل دبیرخانه شرکت آب و فاضلاب استان فارس به آدرس زیر گردد.
آدرس : شیراز – میدان مطهری – بلوار شهید قدوسی غربی- شرکت آب و فاضلاب استان فارس –

تلفن :۵-۳۸۴۳۵۱۵۲  نمابر : ۳۸۴۳۵۱۶۶
وب سایت جهت باز بیني آگهي مناقصه www.abfa-fars.ir مي باشد.

شرکت آبفا استان فارس
تاریخ آگهي نوبت اول ۱۴۰۳/۰۸/۱9 و نوبت دوم ۱۴۰۳/۰۸/۲۱

شناسه آگهی ۱۸۲۲۲۶۵

نوبت دوم
فراخوان مناقصه عمومی یك مرحله ای با ارزیابی کیفی )یکپارچه( 

نوبت دوم
 شرکت شهرک های صنعتي خراسان جنوبي در نظر دارد مناقصه عمومی  تهیه مصالح و احداث ساختمان آتش نشانی شهرک صنعتی طبس
)با ســازه LSF( و محوطه ســازی را بــا ارزیابی کیفــی یکپارچه از طریق ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولت  با شــماره فراخوان 

۲۰۰۳۰۰۱۲9۸۰۰۰۰۱۱ به شرکت داراي رتبه بندی معتبر از سازمان برنامه و بودجه در رشته ابنیه واگذار نماید.
۱- مشخصات کار: پروژه احداث ساختمان آتش نشانی شهرک صنعتی طبس)با سازه LSF( و محوطه سازی )شامل تهیه مصالح، احداث آشیانه آتش نشانی به زیر 

بنای ۱۱۲ متر مربع)با سازه LSF(، اجرای تأسیسات برقی و مکانیکی و محوطه سازی(  
۲- میزان تضمین شــرکت در مناقصه: مبلغ ۱،۳۶۶،۰۰۰،۰۰۰ )یک میلیارد و سیصد و شصت و شش میلیون( ریال می باشد که می بایست به صورت یک یا ترکیبی 
از تضمین های موضوع بندهای )الــف(، )ب(، )پ(، )ج(، )چ( و )ح( ماده ۴ آیین نامه تضمین معاملات دولتی مورخــه 9۴/۰9/۲۲ مصوب هیأت محترم وزیران ارائه 
گردد. در صورت انتخاب وجه نقد مبلغ به حساب شــماره ۴۰۰۱۱۰9۸۰۶۳7۶۴۰۶ با شــماره شــباIR ۳۲۰۱۰۰۰۰۴۰۰۱۱۰9۸۰۶۳7۶۴۰۶  و شناسه واریز 

9۶9۲9۴7۲۰۱۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۲9۴7۲۰ نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی واریز گردد.    
۳- مبلغ برآورد: ۲7.۳۰7.۱۳۴.۰۰۰ )بیست و هفت میلیارد و سیصد و هفت میلیون و صد و سی و چهار هزار( ریال  بر اساس فهرست بهاء ابنیه، تأسیسات برقی و تأسیسات مکانیکی سازمان 
برنامه و بودجه سال ۱۴۰۳ و اعتبار پروژه از محل اعتبارات داخلی سال ۱۴۰۳ شرکت می باشد. به این قرارداد تعدیل تعلق می گیرد. شاخص مبنای پیمان دوره سه ماهه دوم سال ۱۴۰۳ می باشد

۴- مدت اجراي کار: چهار ماه شمسی
۵- آخرین  مهلت تسلیم پیشنهادها: روز سه شنبه ۱۴۰۳/۰9/۰۶ ســاعت ۰۰ :۱۴ و ارزیابی کیفی مدارک پیشنهاد دهندگان روز چهار شنبه ۱۴۰۳/۰9/۰7 ساعت 
۸:۳۰ صبح  در محل سالن کنفرانس شرکت به نشانی بیرجند- خیابان شهید محلاتي- خیابان هفتم تیر- شرکت شهرک های صنعتي خراسان جنوبي و پس از اتمام 

بررسی آن، بازگشایي پاکتهای پیشنهادی قیمت انجام خواهد گردید. 
۶- قیمت اسناد مناقصه: مبلغ ۱/۰۰۰/۰۰۰ ریال می باشد که باید به حســاب تمرکز وجوه درآمد شرکتهای دولتی بشماره ۴۰۰۱۱۰9۸۰۴۰۱99۵۸ با شماره شبا 
IR ۸۲۰۱۰۰۰۰۴۰۰۱۱۰9۸۰۴۰۱99۵۸ و شناسه واریز ۳۲۶۱۰9۸۸۰۲9۴7۲۰۸۱۱۲۰۰۰۰۰۴۰۰۰۰۰  نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی واریز و رسید آن 

در ابتدای پاکت ب به صورت الکترونیکی در سامانه بارگذاری گردد.
 www.setadiran.ir از کلیه پیمانکاران واجد شرایط دعوت می شود جهت دریافت اسناد مناقصه؛ از روز سه شنبه ۱۴۰۳/۰۸/۱۵ تا ساعت ۱۴ روز سه شنبه ۱۴۰۳/۰۸/۲۲ به سایت

مراجعه فرمایند.
شرکت شهرک های صنعتي خراسان جنوبي

شناسه آگهی ۱۸۲۳۸97



اقتصاد2
ایران

متقاضیان واردات اتوبوس ارز 
دریافت می کنند

سرپرســت معاونــت حمل ونقل ســازمان 
راهــداری گفــت: توافق هــای لازم در 
زمینــه تخصیــص ارز مربوط بــه واردات 
 نــاوگان عمومی حمل ونقل جــاده ای انجام 

شده است.
»غلام عباس بهرامی نیا« در نشست رسیدگی 
به مشــکلات و چالش هــای واردات ناوگان 
اتوبوس بین شهری، گفت: باتوجه به نشست 
اخیر وزیــر راه و شهرســازی و سرپرســت 
ســازمان راهداری و حمل ونقــل جاده ای با 
وزیــر صمــت، توافق هــای لازم در زمینه 
تخصیص ارز مربوط به واردات ناوگان عمومی 
حمل ونقل جاده ای انجام شــده و مقرر است 
شــرکت های متقاضــی که ثبت ســفارش 
 کرده اند باتوجه به مهلت زمانی برای دریافت

 ارز اقدام کنند.
وی خاطرنشــان کرد: در راســتای تســریع 
در ترخیــص اتوبوس هــای واردشــده 
از گمرک، تســهیل در فرایند اجــرای کار، 
پیشنهاد ایجاد کارگروه مشــترک با وزارت 
صمــت مطــرح و مقرر شــد با همــکاری 
مدیــران عامل شــرکت های مســافربری و 
 ســرمایه گذاران برنامــه عملیاتــی تدوین 

شود.
بهرامی نیــا ادامــه داد: در ایــن نشســت 
پیشــنهاد ایجــاد کارگــروه مشــترک 
عملیاتــی بیــن وزارت صمت و ســازمان 
جــاده ای  حمل ونقــل  و   راهــداری 

مطرح شد. 
در بخش دیگری از نشســت رســیدگی به 
مشکلات و چالش های واردات ناوگان اتوبوس 
بین شــهری، مدیران شرکت های مسافربری 
که در زمینه واردات اتوبوس ثبت ســفارش 
انجام دادند، ضمن بیان مشــکلات در فرایند 
اجرا و طولانی شدن ترخیص و شماره گذاری، 
خواســتار رســیدگی ســازمان ذی ربــط 
 و وارد شــدن ناوگان به چرخــه حمل ونقل 

جاده ای شدند.

لزوم تخصیص ۲۰ درصد تسهیلات 
بانک ها به بخش مسکن 

عضــو هیئــت رئیســه مجلــس شــورای 
اســلامی گفــت: طبق مــاده چهــار قانون 
جهــش تولید مســکن حداقــل ۲۰ درصد 
از تســهیلات پرداختــی نظــام بانکــی 
 کشــور باید به بخــش مســکن اختصاص 

پیدا کند.
مجتبی یوســفی افزود: بانک ها و موسسات 
اعتباری غیربانکی مکلفند حداقل ۲۰ درصد از 
تسهیلات پرداختی نظام بانکی در هر سال را با 
نرخ سود مصوب شورای پول و اعتبار به بخش 
مســکن اختصاص دهند که امسال 7۰۰۰ 
 میلیارد تومان و پارسال 6۰۰۰ میلیارد تومان 

بوده است.
عضو هیئت رئیســه مجلس شورای اسلامی 
همچنین اظهار داشــت: این تسهیلات باید 
به نیاز مردم و پیشــران اقتصاد بــه ویژه در 
حوزه مسکن پرداخت شــود. نماینده مردم 
اهواز در مجلس شورای اسلامی گفت: وضع 
قانون و نظارت بر حسن اجرای قانون بر عهده 
مجلس شورای اسلامی است اما اجرای قانون 

با دولت هاست.
وی افزود: مردم چه در حوزه ســاخت و چه 
در حوزه رهن و اجاره بیش از 55 درصد و در 
برخی از شهرها بیش از این عدد هزینه سبد 
خانوار به حوزه مســکن اختصاص پیدا می 
کند و یکی از مشــکلات جدی هزینه خانوار 
شده است. یوســفی با بیان اینکه 145 حرفه 
به حوزه مسکن می گردد، اظهار داشت: رشد 
اقتصادی و اشتغال در پیشران ها مثل حوزه 

مسکن است.
وی با تاکیــد بر اینکــه این تســهیلات به 
موجب قانون باید پرداخت می شــد، اذعان 
کرد: متاسفانه برخی از بانک ها در این زمینه 
همکاری می کنند برخــی دیگر نیزهمکاری 

نمی کنند.
مجلــس  در  اهــواز  مــردم  نماینــده 
پرداخــت  گفــت:  اســلامی  شــورای 
 نشــدن یا به تاخیــر افتــادن ایــن وام ها 
بازاربســیار  و  مــردم  مشــکلات  در 
موثــر اســت. وی افــزود: عــدم پرداخت 
تســهیلات بانکی در حوزه مســکن موجب 
 بلاتکلیفــی مردم و اثــرات منفــی در بازار 

شده است.

خبر

رئیس کل بانــک مرکزی 
از برآورد کاهش نرخ تورم 
نقطه ای بــه ۳۰ درصد تا 
پایان ســال جــاری خبر 
داد. بــه گزارش تســنیم، 
محمدرضا فرزیــن رئیس کل بانــک مرکزی در 
گفت و گوی ویــژه خبری با اعلام اینکه، از ســال 
97 و بعــداز تشــدید تحریم ، نرخ تورم به ســطح 
4۰ و 5۰ درصد رســید، به همین دلیل سیاســت 
تثبیت را انتخــاب کردیم، گفت: از اردیبهشــت 
ســال قبل تا کنــون تقریبا هــر ماه آمــار تورم 
بیشتر کاهش یافته اســت. در مهرماه تورم نقطه 
به نقطه به ۳4.5 درصد و ســالانه بــه ۳8 درصد 
کاهش یافته اســت. امیدواریم تا پایان ســال به 
 ۳۰ درصد و در ادامه به کانــال ۲۰ درصد کاهش 

پیدا کند.
وی افزود: تــورم تولید کننده ما بــه ۲4.5 درصد 
کاهش یافته درحالــی که در ســال های قبل به 
1۰۰درصد هم نزدیک شده بود. بخشی از کنترل 
و کاهش تــورم تولیدکننده به دلیــل تثبیت نرخ 
ارز به معنای نرخی پیش بینی پذیر اســت. فرزین 
با تاکید بر اینکه نرخ رشــد نقدینگی را امسال در 
حدود ۲5 درصد تعیین کرده ایم، گفت:  با کنترل 
ترازنامه بانک ها نقدینگی را کنترل کرده ایم و برای 
رفع تنگنای نقدینگی اقدامات خوبی انجام داده ایم.

وی افزود: برای تامیــن مالی غیرتورمــی، اوراق 
گام را طراحــی کرده ایــم، که مشــکلات آن رفع 
شده و امســال بالای 1۰۰ همت قابل تخصیص به 
زنجیره های تولیدی مختلف است و کارت رفاهی 
نیز به آن متصل شده است. از طرفی ال سی داخلی 
طراحی کرده ایم تا به میزان 8۰۰ همت بنگاه ها از 

آن استفاده کنند.
فرزین ادامه داد: فکتورینگ را هم طراحی کرده ایم 
تا بنگاه ها و بیشتر پیمانکاران از آن استفاده کنند.  
گواهی ســپرده خاص را امســال با نرخ حدود ۲5 
درصد در بانک هــا طراحی میکنیم تــا بنگاه ها و 
طرح های خاص از آن اســتفاده کنند. رئیس کل 
بانک مرکزی در ادامه با اشــاره بــه اینکه حضور 
ترامپ به عنوان رییس جمهور آثار مســتقیمی بر 
اقتصاد ایران ندارد چرا کــه همکاری های تجاری، 
پولی و مالی با آمریکا و اروپا نداریم، افزود: اما از نظر 
اثرگذاری غیرمســتقیم اقتصاد آمریکا می تواند بر 
تمام اقتصادهای جهان و بازارهــای مالی اثرگذار 

باشد. 

وی گفت: همان طور که مشاهده کردید رمزارزها 
به آمدن ترامپ واکنش نشان داد و بیت کوین ٪۲۰ 
افزایش قیمت تجربه کرد اما نــرخ ارز ما تنها ٪1 
واکنش نشان داد.  بخشــی از ترس بازارها ناشی از 
سیاست های دوره قبلی ترامپ یعنی سیاست های 
مرکانتیلیســمی بود، که اگر همین هــا را در دوره 
جدید ادامه دهد بر بازارهــای جهانی و همینطور 
اقتصادهای چین و اروپا اثر خواهد گذاشت. رئیس 
کل بانک مرکزی افزود: امروز وابستگی های ما بسیار 
کم شده و تعاملات منطقه ای را گسترش داده ایم 
و در بریکس نیز فعالیت های خوبی را پیش برده ایم 
و برای شروع این دوران از قبل آمادگی لازم کسب 

کرده ایم.
وی با اشــاره به اینکــه بخشــی از همکاری های 
ما با کشــورهای عضــو بریکس عملیاتی شــده 
و با برخی از کشــورها دلار را از مبــادلات حذف 
کرده ایم، گفت:  اگرچه باید ببینیم سیاســت های 
آمریکا نســبت بــه کشــورهای منطقــه ما چه 
خواهد بود امــا ذخایر ارزی کشــور امروز افزایش 
 پیدا کــرده و آمادگی لازم بــرای مدیریت اقتصاد 

کشور را داریم.
فرزین با تاکید بر اینکه ظهور ترامپ باعث خواهد 
شــد تا همکاری های اعضای بریکس تقویت شود، 
افزود: نگرانی ما بیشتر از منظر عملیات روانی بود 
اما خوشبختانه در روز اعلام نتایج انتخابات امریکا 
شــاهد بودیم که مشــکلی پیش نیامد و فعالان 
اقتصــادی انتظارات خود را بــا واقعیت ها منطبق 

کردند.

کل نیازهای ارزی واردات و صادرات به 
بازار  توافقی منتقل می شود 

محمدرضا فرزین با اعلام اینکه سیاســت اصلی ما 
سیاست تثبیت اقتصادی است و در بازارهای رسمی 
تلاش میکنیــم نیازهای ارزی را بــه خوبی تامین 
کنیم، در دو سال اخیر هم همین روند را طی کردیم، 
افزود:  یکی از ابزارهای ما برای تنظیم گری بازار طلا 
و ارز استفاده از مرکز مبادله ایران است که عملکرد 
آن با عرضه شمش و سکه و تامین ارز مشاهده شد.

وی ادامه داد:  بخشی از تامین ارز مرتبط به کالاهای 
اساسی و دارو است که با نرخ ۲85۰۰ تومان تأمین 
می شود و از ابتدای سال تا کنون به 1۰ میلیارد دلار 
رسیده است. بخش دیگر با ارز نیما و نرخ حدود 5۰ 
هزار تومان تامین می شود که شامل 5۰ درصد نیاز 

ارزی کشور است.
به گفته فرزیــن، همچنین با راه انــدازی بازار ارز 
توافقی کــه در واقع بازار ارز تجاری اســت تلاش 
می کنیــم کل نیازهای واردات و صــادرات به این 
بازار منتقل شود تا نرخ شــکل بگیرد و بجای بازار 
غیررسمی علامت دهی کند.  البته نرخ غیررسمی 
در برخی از کالاها به ویــژه دارایی ها علامت دهی 
می کند و بر عمده کالاهای کشور تأثیر ندارد. وی 
افزود: نرخ بازار غیررسمی بیشتر تحت تاثیر قاچاق 
و فرار سرمایه اســت اما بازار ارز توافقی تحت تاثیر 

تجارت واقعی کشور خواهد بود.

ذخایر طلای در دسترس و مطمئنی داریم
رئیس کل بانک مرکزی اضافــه کرد:  چون تحریم 

هستیم باید نوع ذخایر ما متفاوت می شد، به همین 
دلیل ســراغ ذخایر طلا هم رفته ایم که الان ذخایر 
در دسترس مطمئنی داریم. ما منابع ارزی در سایر 
کشورها داشته ایم که بلوکه شده بودیم اما اکنون با 
رایزنی های مختلف از بخش زیادی از آن ها استفاده 
می کنیم.  وی افزود: ما عضــو صندوق بین المللی 
پول و رئیس یک گروه متشکل از 6 کشور هستیم و 
اکنون حدود 5.5 میلیارد دلار سرمایه داریم. سال 
گذشته افزایش ســرمایه 5۰درصدی در صندوق 
تعیین شد که 75 درصد آن ارز ملی خودمان است و 

برای منافع ملی آن را پیگری می کنیم.

دلار را از مبادلات اعضای بریکس حذف 
می کنیم

 رئیس کل بانک  مرکزی بــا بیان اینکه  از الگوهای 
همکاری متقابل با کشورهای عضو بریکس استفاده 
می کنیم که اولین آن کنار گذاشتن دلار در مبادلات 
اســت، ادامه داد: در اولین گام از پیمان های پولی، 
گام دوم اتصــال کارت های بانکی و در گام ســوم 
از حذف ســوئیفت در مبادلات متقابل اســتفاده 

میکنیم.
وی افزود: با 11 کشــور اتحادیه پایاپای آسیایی از 
پیام رسان ACU اســتفاده خواهیم کرد تا با پیام 
رسان غیر از سوییفت معامله کنیم که با روسیه این 
اقدام را عملیاتی کرده ایــم. همچنین از اتاق های 
تسویه پایاپای اســتفاده می کنیم و در یک مرحله 
جلوتر از CBDC یا همان ارزهــای دیجیتال ملی 
استفاده خواهیم کرد. فرزین تاکید کرد: در بریکس 
این طرح هــا را ارائه کردیم و خیلــی از اینها مثل 
بریکس پی پذیرفته شد و تلاش میکنیم این روش ها 

را با کشورهای طرف تجاری توسعه دهیم.

اجرای برنامه اصلاحی در 8 بانک
رئیس کل بانک  مرکزی دربخش پایانی این گفتگو با 
اعلام اینکه قصد داریم صندوق های قرض الحسنه را 
توسعه دهیم و به دنبال ایجاد محدودیت برای آن ها 
نیستیم، گفت:  نظارت بر صندوق های قرض الحسنه 
کوچک و متوسط را به خارج از بانک مرکزی واگذار 
می کنیم. به گفته وی، هدف از تأسیس صندوق های 
قرض الحسنه تامین مالی از طریق شبکه مویرگی 
برای اقشــار خاص است و بعداز گســترش آن ها 
خودمان نیز آن هــا را حمایت می کنیــم. فرزین 
همچنین تاکید کرد: در خصوص اصلاح نظام بانکی 
به 8 بانک ورود کرده ایم و اقدامات لازم انجام شده 
که در فرصت های بعدی جزئیات بیشــتری را در 

اختیار اذهان عمومی قرار می دهیم.

تثبیت اقتصادی سیاست محوری بانک مرکزی است

هدف گذاری کاهش نرخ رشد نقدینگی 

توزیع برنج های تنظیم بازار آغاز 
می شود

رئیس اتحادیه بنکداران مواد غذایی از توزیع 
۲۰۰ تن برنج خارجی با هــدف تنظیم بازار 
خبر داد و گفــت: آغاز توزیــع برنج خارجی 
بــازار را به ثبات می رســاند. رضــا کنگری 
گفــت: با توجــه بــه فراوانی عرضه، شــکر 
کمتر از نرخ مصوب در فروشــگاه ها و معازه 
 های خرده فروشــی بدســت مصرف کننده 

می رسد.
او بــا بیــان اینکــه کمبــودی در عرضــه 
شــکر نداریم، افزود: علی رغــم آنکه قیمت 
مصوب هرکیلو شــکر برای مصــرف کننده 
4۲ هــزار و 5۰۰ تومان اســت، امــا بدلیل 
فراوانی عرضــه بــا نــرخ 41 هزارتومان به 
فروش می رســد. به گفته کنگــری، قیمت 
برخی اقلام همچون برنج خارجی و حبوبات 
 بدلیل آنکه تابع نرخ ارز اســت، با نوســاناتی 

در بازار روبروست.
رئیــس اتحادیــه بنکــداران مــواد غذایی 
ادامه داد: هــم اکنون قیمــت برنج خارجی 
با نوســاناتی در بــازار روبروســت که بدین 
منظور وزارت جهاد ۲۰۰ تــن برنج خارجی 
با نــرخ ۳۳ هزارتومان در اختیــار بنکداران 
قرار داده اســت تا با نــرخ ۳5 هزارتومان در 
اختیار مصرف کننده  قرار بگیرد که در نهایت 
بدلیل حاشیه سود پایین نامه نگاری مبنی بر 
اصلاح حاشیه ســود انجام داده ایم تا سود ۳ 
 درصدی بنکدار و 8.5 درصد خرده فروشــی 

 لحاظ شود.
او گفــت: آغــاز توزیــع برنج هــای تنظیم 
بازار با رعایت حاشــیه ســود منطقی برای 
 بنکــدار و اســتمرار آن مــی تواند بــازار را

 به ثبات برساند.

دولت و مجلس موافق عرضه 
خودرو در بورس هستند

مهدی طغیانی، نایب رئیس اول کمیســیون 
اقتصادی مجلس، گفــت: در بودجه 14۰4 
عرضه خودرو از طریق بورس کالا مورد تاکید 
قرار گرفته اســت.مجلس هــم موافق عرضه 

خودرو در بورس هست.
به گزارش تســنیم، مهدی طغیانی گفت: از 
ســال 14۰۰ تاکنون موضوع عرضه خودرو 
در بــورس مطرح بــوده اســت، نمایندگان 
مجلــس موافق عرضــه خــودرو در بورس 
کالا هســتند، زیرا به نظر می رســد با عرضه 
 خودرو در بــورس کالا بتوانیم وضع بهتری را 

در بازار شاهد باشیم.
او افــزود: موضوع قانــون ســاماندهی بازار 
خــودرو ظرفیت هــای قابل توجهــی برای 
کشــور ایجاد کــرده اســت لــذا در بودجه 
14۰4 هم عرضــه خــودرو از طریق بورس 
مورد تاکید قــرار گرفته اســت. چنان که در 
متن لایحــه بودجه تاکید شــده واردکننده 
  هــا می توانــد خــودرو را در بــورس عرضه 

کنند.
طغیانی تاکید کــرد: بازار ســرمایه و بورس 
کالا بــه دلیل ویژگی خاص خــود می توانند 
به شــفاف تر کــردن فضای عرضــه و ایفای 
تعهدات لازم بین خریدار و فروشنده در بازار 
خودرو کمک کند. او توضیح داد: وجود برخی 
نگرانی ها دربــاره اینکــه بورس های کالایی 
قیمت ها را افزایش مــی دهد، واقعیت ندارد، 
 القای این گونــه التهاب ها تنها فضاســازی 

رسانه ای است.
نائــب رئیــس اول کمیســیون اقتصــادی 
مجلس، تاکیــد کرد: هر جا که توانســته ایم 
در یک بازار شــفافیت ایجاد کنیم، منافع هم 
بــرای مصرف کنندگان و هم بــرای صنایع و 
به خصوص برای صنعت خــودرو قابل توجه 

بوده است.
این نماینده مجلس، گفــت: زمانی که دولت 
بودجــه 14۰4 را بــه مجلس ارائــه کرد، بر 
حرکت بودجه در ســه مسیر رشــد، توزیع و 
ثبات پیش بینی تاکید بســیار شد. او افزود: 
مجلــس در لایحــه 14۰4، مســیر ثبات را 
انتخاب و ســعی می کند بودجــه در همین 
مسیر پیش برود زیرا امکاناتی در کشور وجود 
 دارد که می تواند مانع ایجاد نوسان و بازیابی

 اقتصاد شود.
طغیانی گفت: در ۲ تا ۳ ســال اخیر با ایجاد 
ثبــات، شــاهد رشــد اقتصــادی بوده ایم، 
حــال امیدواریــم بــا در پیــش گرفتــن 
مســیر ثبــات شــاهد کاهــش مداخلات 
 دولــت و روزهــای کــم نوســان در بــازار 

سرمایه باشیم.
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اولین حراج ربع ســکه طلای ضــرب 14۰۳ با 
تخصیص 1۰ هزار 65۰ قطعه به پایان رسید؛ فردا 
هم حراج ســکه با عرضه ربع سکه 14۰۳ برگزار 
میشود و متقاضیان امروز باید تکمیل وجه کنند. 
به گزارش تســنیم، اولین حراج ربع سکه طلای 
ضرب 14۰۳ در حالی با تخصیص 1۰ هزار 65۰ 
قطعه به پایان رسید که کل ثبت سفارش این ربع 
ســکه، 1۳ هزار و 6۰۳ قطعه بوده است؛ این آمار 
نشــان می دهد که حدود 8۰ درصد متقاضیان، 

برنده حراج ربع سکه ضرب 14۰۳شده اند.
در ســی و دومین حراج ســکه طلا که روز شنبه 
19 آبان ماه 14۰۳ برگزار شد، از مجموع 597۰ 
قطعه تمام سکه ثبت سفارش شده، 1686 قطعه 
با میانگین قیمت 5۰ میلیون و ۲9۳ هزار تومان به 
متقاضیان تخصیص داده شد. همچنین، از مجموع 
1658 قطعه نیم ســکه ثبت سفارش شده، 559 
قطعه با میانگین قیمــت ۲6 میلیون و ۲71 هزار 

تومان به متقاضیان تخصیص داده شد.
شایان ذکر است، در حراج ربع سکه نیز  1۳هزار 
و 6۰۳ قطعه ربع ســکه ثبت سفارش شد که 1۰ 

هزار و 65۰ قطعه با میانگین قیمت 14 میلیون و 
985 هزار تومان تخصیص داده شد. بدیهی است، 
در بین متقاضیان افرادی بالاتر و افرادی پایین تر 
از این قیمت ها، قیمت پیشنهادی اعلام کرده و به 

آنها تخصیص داده شده است.
این گزارش حاکی است، از 1۳ اسفند ماه 14۰۲ 
تاکنون، ۳۲ حراج از طریق سامانه معاملات سکه 
طلای مرکز مبادله ایران برگزار شده است که طی 
این حراج ها، در مجموع 448 هزار و 956 قطعه 
انواع سکه طلا به متقاضیان تخصیص داده شده 
است. سهم ربع سکه از این حجم تخصیص ۲۳7 
هزار و 451 قطعه، نیم سکه 8۲ هزار و 797 قطعه 

و تمام سکه 1۲8 هزار و 7۰8 قطعه است.
دوشنبه ۲1 آبان ماه، ربع سکه بهار آزادی ضرب 
سال 14۰۳، نیم ســکه طلای بهار آزادی ضرب 
سال 1۳86 و تمام سکه طلای بهار آزادی ضرب 
سال 1۳86 بانک مرکزی، بدون بسته بندی عرضه 

می شود.
متقاضیان برای ثبت سفارش می توانند از طریق 
ســامانه مرکز مبادله ایران به نشــانه اینترنتی 

market.ice.ir اقدام کنند. بازه واریز وجه برای 
شرکت در این حراج، ساعت 8 تا ۲۳ امروز یکشنبه 
مورخ ۲۰ آبان ماه اســت. کلیه اشخاص حقیقی 
با تابعیت ایرانی بالای 18 ســال تمام شمســی 
می توانند در این حراج شــرکت کنند و حداکثر 
حجم سفارش و خرید برای هر متقاضی مجموعا 
5 قطعه سکه است. به نحوی که می توان 5 قطعه 
ربع سکه یا 5 قطعه نیم سکه یا 5 قطعه تمام سکه، 
و یا ترکیبی از هر سه شامل تمام سکه، نیم سکه 
و ربع سکه باشد که جمع هر سه باهم نباید بیش 

از 5 قطعه باشد.
متقاضیان توجه داشته باشند که در هر سفارش 
خود از انواع ســکه، صرفاً می توانند یک سفارش 
فعال داشته باشــند؛ به این معنی که متقاضیان 
برای ثبت سفارش خرید هر نوع قطعه سکه، فقط 
یکبار می توانند تعیین قیمت و تعیین تعداد سکه 

را انجام دهد
متقاضیان جهت دریافت ســکه، به جدول زمانی 
تحویل سکه توجه داشته باشــند. زمان تحویل 
بدون هزینه انبارداری ســکه طلا از ۲8 آبان ماه 

آغاز و تا 5 آذرماه ادامه خواهد داشــت؛ طی این 
دوره فقط هزینه تحویل از سوی شعب بانک عامل 
دریافت می شود. هزینه تحویل ۳۰ هزار تومان به 

ازای هر سکه برای کل دوره خواهد بود.
اشخاصی که طی بازه زمانی 6 آذر ماه تا 1۳ آذرماه 
برای دریافت ســکه اقدام کنند، علاوه بر هزینه 
تحویل، باید هزینه انبارداری نیز پرداخت کنند. 
هزینه انبارداری ســکه طلا 5۰ هزار تومان در هر 
روز به ازای هر ســکه خواهد بود و به شعبه بانک 
عامل پرداخت می شود؛ این هزینه شامل روزهای 

تعطیل نیز خواهد بود.
در صورتی که اشخاص در بازه زمانی تحویل سکه 
اقدام به دریافت سکه نکنند، معامله فسخ و پس از 
اعلام بانک عامل وجه معامله پس از کسر کارمزد 
خرید و ســایر هزینه های عملیاتی به کیف پول 
خریدار عودت داده می شــود؛ در صورت انفساخ 
معامله به دلیــل عدم مراجعه خریدار به شــعبه 
انتخاب شده در ســامانه جهت دریافت سکه طلا 
در مهلت مقرر، خریدار به مدت 18۰ روز از ثبت 

هرگونه سفارش خرید در سامانه منع می شود.

رئیس پیشین اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان خودروی تهران 
ضمن تشریح آخرین قیمت انواع خودروهای مونتاژی از ریزش قیمت 
این خودروها و در مقابل افزایش قیمت خودروهای داخلی و وارداتی 

خبر داد.
سعید موتمنی، رئیس پیشین اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان 
خودروی تهران در پاسخ به پرســش ایلنا درباره دلیل ریزش قیمت 
خودروهای مونتاژی توضیــح داد: خودروهای وارداتــی که فاکتور 
و وارد بازار شــده اند، توانســته اند تقاضــای بازار را به ســمت خود 
جذب کنند و از آنجا کــه فاصله قیمت این خودروهــا با خودروهای 
مونتاژی کم اســت، جذب تقاضا به ســمت خودروهــای وارداتی به 
 کاهش تقاضــا و به دنبــال آن کاهش قیمت خودروهــای مونتاژی

 انجامیده است.
وی افــزود: خودروهای چینی پیــش از آزادســازی واردات خودرو 
در بــازار یکه تــازی می کردنــد با ایــن حــال در پیش فروش های 
خود متعهــد نبودند امــا اکنون محصــولات آنها حتی در ســامانه 
یکپارچه عرضــه خودروهای داخلی خریــدار ندارد و اگــر واردات 
تداوم داشــته باشــد حتــی این امــکان وجــود دارد کــه قیمت 
 خودروهــای مونتــاژی در بــازار از قیمــت کارخانــه ای آنهــا نیز 

پایین تر بیاید.

موتمنی تصریح کرد: این خودروها کیفیت پایینی دارند ضمن اینکه 
در بازار ایران با قیمت هایی بسیار بالاتر از قیمت های جهانی این نوع 
خودروها عرضه می شوند و با اینکه در واردات قطعات نیز هزینه های 
گمرکی چندانی را متحمل نمی شوند، خودروهای مونتاژی را با قیمت 
بالا به دست مشتری می رسانند و سود آنها 1۰۰درصدی و گاه حتی 

بیشتر است.
رئیس پیشــین اتحادیه نمایشــگاه داران و فروشــندگان خودروی 
تهران سیاســت دولت در زمینــه افزایش کیفیــت و کاهش قیمت 
خودروهای داخلی با تقویــت واردات را در مورد خودروهای مونتاژی 
موثر دانســت و اظهار کرد: دولت واردات را با هدف تنظیم بازار انجام 
داد با این حال اگر تعرفه خودروهای وارداتی کم تر باشد و خودروهای 
واراتی با قیمت کمتر به دست مشتری برســد این سیاست می تواند 
 در مورد محصــولات داخلی مانند دنــا، ســورن، ۲۰7 و... نیز موثر 

واقع شود.
وی تاکید کرد: وقتی خودروساز داخلی ببیند محصولاتش در کشور 
خریدار ندارد به صرافت می افتد که کیفیت را ارتقــا دهد و از میزان 
قیمت ها بکاهد و با ارائه شرایط مناســب به دنبال مشتری بگردد، نه 

اینکه از مشتری پول بگیرد و ماه ها بعد خودرو را تحویل دهد.
موتمنی همچنین از افزایش قیمــت خودروهای داخلی و وارداتی در 

روزهای اخیر خبر داد و گفت: خودروهای داخلی در 1۰ روز گذشته 
1۰ میلیون تومــان تا ۲۰ میلیــون تومان افزایش قیمــت را تجربه 
کرده اند و در میان خودروهای وارداتی نیز انواعــی که کمتر در بازار 
 عرضه می شــوند، افزایش قیمت ۳۰ میلیون تــا 4۰ میلیون تومانی 

را تجربه کرده اند.
رئیس پیشین اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان خودروی تهران 
در تشریح آخرین قیمت انواع خودروهای مونتاژی گفت: ایکس۳5 در 
کارخانه 95۰ میلیون و در بازار 89۰ میلیو تومان قیمت دارد، قیمت 
ایکس55 در کارخانه یک  میلیارد و 47۰ میلیون تو.مان اســت اما در 
بازار یک میلیارد و 44۰ میلیون معامله می شــود و تیگو7 در کارخانه 
 یک میلیارد و 7۰۰ میلیــون و در بازار یک میلیــارد و 95۰ میلیون 

قیمت دارد.
وی افــزود: هایمــا S8 در کارخانه یــک میلیــارد و 4۰۰ میلیون 
تومان فاکتور می شــود امــا در بازار یــک  میلیــارد و 9۰۰ میلیون 
تومان قیمت دارد. خــودروی برقی لونا یک  میلیــارد و 165 میلیون 
تومان فاکتور می شــود و با همیــن قیمت در بازار معامله می شــود 
و چانــگان ســایپا۳5 در کارخانــه یــک میلیــارد و 4۰۰ میلیون 
 تومــان فاکتور می شــود و در بــازار یــک میلیــارد و 56۰ در بازار 

معامله می شود.

فروش۱۰هزار و ۶۵۰ ربع سکه ۱۴۰۳

ریزش قیمت خودروهای مونتاژی

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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رئیس بنیاد ملی گندمکاران از ۸۰ درصد کشت 
گندم در اســتان های سردسیر خبر داد . عطاالله 
هاشمی از آغاز کشت گندم در مناطق گرمسیر 
خبر داد و گفت: اکنون مقدمات کشــت گندم 
در اســتان های گرمسیر فراهم شــده است و 
کشاورزان در  استان های شمال غرب و سردسیر 
۸۰ درصد کشــت را انجام دادنــد و باقی مانده 
کشت مناطق سردســیر و مرکزی تا پایان آبان 

انجام می شود.
او با بیان اینکه از ابتدای ســال زراعی کشــت 
گندم از ۲ میلیون هکتار فراتر رفته است، افزود:  
برآوردها حاکی از آن اســت که  امســال سطح 
زیرکشــت گندم آبی و دیم به بیش از ۶ میلیون 

هکتار برسد.

هاشمی ادامه داد: گرچه قیمت کود ۱۰۰ درصد 
افزایش یافته است، اما کشــاورزان در خصوص 
تامین و تدارک کودهای ازوته و فسفاته مشکلی 
ندارند، حال انتظــار مــی رود تولیدکنندگان 
همانند ســال های قبل کود را به موقع و میزان 
کافی مصرف کنند چراکه در پایداری تولید نقش 

موثری دارد.
رئیس بنیاد ملی گندمــکاران گفت: با توجه به 
افزایش قیمت نهاده های کشاورزی، کشاورزان 
برای کشــت و تامین نهاده ها نیاز به نقدینگی 
دارند که متاسفانه بانک ها در پرداخت تسهیلات 
همراهی نمی کنند و همین امر موجب شــده تا 
برخی کشــاورزان بدلیل عدم توان مالی نتوانند 

کود مورد نیاز را خریداری کنند.

نرخ مرغ در بازار از حدود ۱۰۵ هــزار تومان به 
۹۵ هزار تومان کاهش یافته و به قیمت مصوب 
جدید وزارت جهاد کشــاورزی رسیده است. به 
گزارش تسنیم، قیمت مرغ در روزهای گذشته 
ترمز بریده بود به طوری که بر اساس مشاهدات 
میدانی قیمت هر  کیلوگــرم از این محصول در 
محدوده ۱۰۶ تا ۱۱۰ هزار تومان در بازار)تهران( 

با فروش می رسید.
درباره افزایش قیمت مرغ دلایل مختلفی مانند 
نوســانات قیمتی جوجه ریزی و افزایش قیمت 
نهاده های دامی مطرح است اما بنا بر اعلام وزارت 
جهاد کشاورزی کمبودی در جوجه ریزی و تولید 

این محصول یارانه ای وجود ندارد.
مشــاهدات میدانی جدید اما نشان می دهد که 
قیمت این محصــول در بازار بــا افزایش عرضه 
مرغ در عمده فروشی ها و میادین میوه و تره بار 
شــهرداری تهران، در حال ریزش و نرخ شکنی 
است به طوری که این محصول در خرده فروشی 
های تهران به محدوده هــر کیلوگرم ۹۰ تا ۹3 

هزار تومان بازگشته است.
فروشگاهی در خیابان اســدآبادی تهران که هر 
کیلوگرم مرغ گرم را بیش از ۱۰۵ هزار تومان به 
فروش می رساند اکنون نرخ خود را به ۹۲  هزار و 
۶۰۰ تومان کاهش داده است. همچنین بر اساس 
گزارش های دریافتی از اســتان یزد قیمت مرغ 
در این استان نیز که بیش از ۱۰۰ هزار تومان به 
فروش می رسید اکنون به ۹۶ هزار تومان کاهش 

یافته است.
محمدابراهیم حســن نژاد معاون امور تولیدات 
دامی وزارت جهاد کشاورزی درباره قیمت جدید 
مرغ گفت:بــا توجه به شــرایط موجود و قیمت 
نهاده های دامی نــرخ قابل قبــول در ازای هر 

کیلوگرم مرغ بین ۹۰ تا ۹۵ هزار تومان است.
وی افزود: آمار نشــان می دهد کــه به تفکیک 

تمام ماه های سال مشخص اســت که از ابتدای 
ســال تاکنون رونــد جوجه ریزی نســبت به 
سال گذشته کاملا افزایشی اســت. در مهرماه 
میــزان جوجــه ریــزی بــالای ۱4۵ میلیون 
قطعه بوده اســت که در مهرمــاه ۱4۰۲ حدود 
 ۱۲۸ میلیــون قطعــه جوجه ریــزی انجــام 

شده است.
معــاون امــور تولیــدات دامــی وزارت جهاد 
کشــاورزی ادامه داد: بر اساس برنامه ریزی های 
انجام شــده تا پایان ســال بیــن ۱4۵ تا ۱۵۰ 
میلیون قطعه متناســب با نیاز و مناسبت هایی 
 که تــا پایان ســال وجــود دارد تولیــد انجام 

خواهد شد.
با در نظر گرفتن این قیمت های اعلامی جدید از 
سوی وزارت جهاد کشاورزی، با نرخ مصوب قبلی 
که ۸4 هزار تومان بود، بیــش از ۱۰ هزار تومان 
افزایش نرخ مصوب مرغ را در بازار شاهد هستیم.
با این وجود مرغ کامل تازه در میادین میوه و تره 
بار تهران کماکان بــه قیمت های قبل به فروش 
می رســد به طوری که نرخ هــر کیلوگرم از این 

محصول ۸4 هزار تومان است.
مرغ منجمد نیــز در میادین میوه و تــره بار و 
فروشگاه های زنجیره ای با قیمت ۶۵ هزار و 7۰۰ 
تومان به وفور یافت می شود. مشاهدات میدانی 
نشان می دهد که نوسانات عرضه مرغ در میادین 
میوه و تره بار شهرداری تهران نیز رفع شده است 
و این محصول به اندازه کافی در دسترس مصرف 

کنندگان قرار دارد.
بنابراین گــزارش حداکثر نیــاز روزانه و عرضه 
مرغ در ســطح کشــور حدود7  هــزار تن و در 
تهران حدود هزار و 7۰۰ تن اســت. در صورت 
تامین به موقــع نهاد های تولید تا پایان ســال 
 مشــکلی نیز برای عرضه و قیمت این محصول

 نخواهیم داشت.

سرپرست سازمان هواپیمایی کشوری در دیدار 
با اعضای اتحادیه صنایع هوافضــا از راه اندازی 
نظام مهندسی هوایی در کشور خبر داد و گفت: 
بر اســاس این مدل، شــرکت ها و افراد صاحب 
صلاحیت توسط ســازمان هواپیمایی کشوری 
ارزیابی می شــوند. به گزارش ایلنا، در راســتای 
مسائل و مشکلات تولیدکنندگان بخش صنایع 
هوایی و فضایی کشــور، اعضای اتحادیه صنایع 
هوایی و فضایی ایران با حسین پورفرزانه سرپرست 
سازمان هواپیمایی کشــوری دیدار و گفت و گو 
کردند. پورفرزانــه در دیدار با اعضــای اتحادیه 
صنایع هوافضا از راه اندازی نظام مهندسی هوایی 
در کشــور خبرداد و گفت: براســاس این مدل، 
شرکت ها و افراد صاحب صلاحیت توسط سازمان 

هواپیمایی کشوری ارزیابی می شوند.
وی با تاکید بــر اینکه در این مــدل فرد دارای 
صلاحیت مجاز به تایید قطعه و اجرای پروژه ها 
خواهد شــد، هدف از این امــر را مرتفع کردن 

مشکلات موجود در ســاختار مهندسی صنعت 
حمل و نقل هوایی و تشــریح فرآیندهای جاری 

برای تاییدیه و ممیزی محصولات عنوان کرد.
همچنین سرپرست سازمان هواپیمایی کشوری 
ضمن ارائه رهنمودهای لازم در راستای افزایش 
تولید و بالا بردن تاب آوری ناوگان هوایی کشور 
دستورات لازم به منظور مرتفع کردن مشکلات 

بخش خصوص اعلام کردند.
گفتنی اســت؛ در ادامه این نشست که با حضور 
رئیس و ۸۰ شــرکت منتخب از اتحادیه صنایع 
هوایــی و فضایی ایران برگزار شــد، مســائل و 
مشکلات صنعت حمل و نقل هوایی در رابطه با 
افزایش تولید و کمک به بالا بردن ظرفیت ناوگان 
هوایی کشور را مطرح شد و  صنعت گران حاضر 
خواستار اضافه شدن به لیست تولید کنندگان 
هوایــی غیرنظامی کشــور شــدند و همچنین 
مقرر شــد موضوعات مطروحه در کارگروه های 

تخصصی پیگیری و مرتفع شود.

جلسه »بررسی راهکارهای رفع ناترازی برق و توسعه 
نیروگاه های تجدید پذیر« صبح امروز شنبه به ریاست 
رئیس جمهور و با حضور رئیس دفتر رئیس جمهور، 
وزیر نیرو، وزیر امور اقتصادی و دارایی، رئیس سازمان 
برنامه و بودجه و تعدادی از مدیران بخش خصوصی 
و سرمایه گذاران فعال در حوزه ساخت نیروگاه های 
برق برگزار شد. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست 
جمهوری، مسعود پزشکیان در این جلسه با تأکید بر 
ضرورت رفع موانع پیش روی سرمایه گذاران در تولید 
انرژی های پاک و بهره گیری از فناوری های نوین در 
زمینه تولید برق، گفت: به دلیــل فوریتی که در این 
زمینه وجود دارد و تا قبل از رسیدن به پیک مصرف 
برق در ماه های آینده، وزرا و مســئولان مربوطه باید 
هماهنگی های خود را بیشتر کنند و ضمن برطرف 
کردن موانع پیش روی سرمایه گذاران، هر گونه مجوزی 
که برای پیشرفت کار لازم است، به سرعت تهیه و در 

اختیار بخش خصوصی فعال در این زمینه قرار گیرد.
رئیس جمهور با تقدیر از فعالیت هــای وزیر نیرو در 
این زمینه افزود: برای پیش برد سریع تر امور اولویت با 

سرمایه گذاران و طرح هایی باشد که سرمایه آنها آماده 
است، اما با موانعی در کسب مجوز و در روند بروکراسی 
مواجه هستند و سپس به سراغ مشکلات آن بخش از 
شرکت های خصوصی بروید که نیاز به وام و تکمیل 

سرمایه برای حضور در این حوزه دارند.
 پزشــکیان اظهار داشــت: برای مجوزهایی هم که 
صادر می شــود زمان و مهلت کافی تعیین کنید و در 
صورتی که در مهلت تعیین شــده فعالیتی صورت 
نگرفت، مجوزهای صادر شــده را لغــو کنید. در این 
زمینه مشاهده شده است که برخی سرمایه گذاران در 
بخش های اقتصادی مجوزهایی می گیرند، ولی بعد از 

چند سال هیچ کاری نکرده اند.
رئیس جمهور از بخش خصوصی خواست پیشنهادهای 
خود برای اجرای پروژه های تولید انرژی، به خصوص 
انرژی های پاک را هر چه سریع تر ارائه کنند و گفت: 
 به دلیل اهمیت رفع ناترازی هــا در حوزه انرژی، طی 
روزهای آینده جلسه ای برای پیگیری موضوعات این 
عرصه داریم و پیشــنهادهای ارائه شده در آن جلسه 

بررسی خواهد شد.

آمار بانک جهانی نشــان می دهد ســال گذشــته صادرات زعفران 
افغانستان فقط به هند ۸4 تن به ارزش بیش از 34 میلیون دلار بوده 
در حالی که بنابر اعلام وزارت زراعت آنها میزان تولید این کشور ۲۱ 
تن بوده است. به گزارش مهر، قاچاق کالا پدیده شوم است که منجر به 
نابه سامانی بازارها می شود؛ تفاوتی نمی کند قاچاق از داخل به خارج 

از کشوری باشد یا برعکس اتفاق افتد.
در حال حاضر ایران با هر دو نوع قاچاق درگیــر بوده و گاهی ترنور 
مالی آن عدد قابل توجهی برای اقتصاد کشور محسوب می شود. مهر 
گزارشــی مفصل در خصوص قاچاق فقط یک محصول کشاورزی 
منتشر کرد که در آن اعلام شــد حجم تولید و صادرات چقدر بوده 
است. متأســفانه چون قاچاق غیر رســمی و پنهانی انجام می شود 

نمی توان درباره آن آمار دقیقی اعلام کرد.
ایران تولیدکننده عمده زعفران جهان است به طوری که ۸۵ تا ۹۰ 
درصد نیاز بازار این محصول از ســوی زعفران کاران ایرانی تولید و 
تأمین می شود. بنا به گفته مجری طرح گیاهان دارویی وزارت جهاد 
کشاورزی امسال ۱۲7 هزار هکتار از اراضی کشور به کشت زعفران 
اختصاص یافته و پیش بینی می شود حدود 3۵۰ تا 4۰۰ تن زعفران 

برداشت شود.

صادرات زعفران در ۶ ماهه نخست امسال ۵7 هزار و ۱۰۱ کیلوگرم 
)۵7.۱ تن( به ارزش 4۹ میلیون و 4۶۵ هزار و ۹۶۰ دلار بوده است. 
این آمار نسبت به ۶ ماهه نخست سال گذشته در وزن 4۱.۵ درصد 
و در ارزش ۵۲.۲ درصد کاهش داشته است. یکی از معضلات کشور 
در امر تجار عدم بسته بندی محصولات و صادرات فله ای بوده و این 
موضوع سبب می شــود تا بخشــی از تولیدات نیز با وجود صادرات 
رسمی در کشور مقصد بسته بندی شــده و با نام کشور واردکننده 
مجدد به مقصد بعدی صادر شود. امســال زعفران ایرانی حدود 4۵ 
درصد در قالب بســته بندی بین یک تا 3۰ گرم صادر شد و حدود 
۵۵ درصد هم در بســته بندی بالای 3۰ گرم و در قالب فله ای انجام 
شد. بیش از ۹3 درصد تولید زعفران ایران در خراسان بزرگ کشت 
می شود. همجواری این استان شرقی با افغانستان باعث شده تا حجم 
بالایی از این محصول در قالب ســوغات و… از کشــور خارج و در 

افغانستان به نام همان کشور به بازار جهانی صادر شود.
زعفران ایرانی به ۵۰ کشور جهان صادر شد و افغانستان در این جدول 
بعد از امارات، اسپانیا و چین در رتبه چهارم قرار دارد. صادرات به این 
کشور ۶ هزار و ۹۰۸ کیلوگرم به شکل رسمی بوده که 3 هزار و ۶4۱ 

کیلو گرم در قالب صادرات فله ای انجام شد.

در ادامه نگاهی به آمــار تولید و صــادرات زعفران از افغانســتان 
داشته باشــیم. در گزارش مهر آمد، بر اســاس اعلام وزارت زراعت 
 افغانستان، سال گذشته این کشور ۲۱ تن زعفران تولید اما ۶7 تن 
صادر کرد. اتحادیه زعفران افغانستان با اعلام اینکه سرمایه گذاری 
در بخش تولید زعفران افزایش یافته اعلام کرده بود امیدوارند میزان 
تولید به 3۰ تن افزایش یابد.  بزرگترین مصرف کننده زعفران، چین 
با سالانه ۱۵۰ تن و کشور دیگر هند با حدود ۵۰ تن است. همجواری 
افغانستان با بازار بزرگ هندوستان به اضافه تعرفه صفر صادرات سبب 
شده تا این کشور واردات زعفران از افغانســتان را به ایران با تعرفه 

گمرکی 3۸ درصد ترجیح دهد.
آمار بانک جهانی نشان می دهد، فقط صادرات زعفران از افغانستان 
به هند ۸4.۲۸۹ کیلــو گرم بــه ارزش بیــش از 34 میلیون دلار 
بوده اســت. این آمار نشــان می دهد هند نیز بخشــی از واردات را 
 مجدد به مقصد دوم صادر می کند زیرا مصرف ســالانه آنها ۵۰ تن 

گزارش می شود.
در ادامه جدول صادرات زعفران از افغانســتان به حدود 3۰ کشور 
می آید )بر این گفته تاکید می شود که بر اساس اعلام وزارت زراعت 

این کشور، آمار تولید آنها سال گذشته ۲۱ تن بوده است(.

سرپرست معاونت مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی با بیان 
اینکه تحویل ۶۰۰ هزار واحد مسکونی نهضت ملی مسکن با واقعیت 
مطابقت ندارد، گفت: تاکنون فقط ۲۰ هزار واحد مسکونی حمایتی 

تحویل شده است.
به گزارش مهر مســعود بیات منش سرپرســت معاونت مســکن و 
ساختمان وزارت راه و شهرســازی در خصوص عددسازی ها و ارائه 
آمار از واحدهای تکمیل شــده طرح نهضت ملی مسکن با تاکید بر 
اینکه طبق قانون جهش تولید مسکن، دولت متعهد به تأمین اراضی، 
طراحی و همچنین نظارت بر اجرای واحدهای مسکونی حمایتی بر 
روی اراضی ۹۹ ساله است، گفت: ساخت مسکن با شیوه های مختلف 
و با متولیان متعدد در کشور در حال اجراست. برخی عقیده دارند در 
ارائه آمار تمامی روش های ساخت باید ارائه شود و در مقابل دیدگاهی 
نیز وجود دارد که معتقد است آنچه قانون ساماندهی و جهش تولید 

مسکن بر عهده دولت نهاده است باید آمار ارائه شود.
به گفته این مقام مســئول در وزارت راه و شهرسازی، قانون جهش 

تولید مسکن تکمیل کننده قانون ساماندهی است که وظیفه دولت 
را تولید مسکن برای اقشــار کم درآمد، کارگران، روستاییان و افراد 
محروم در نظر گرفته است. اما در ارائه آمار، تمامی بخش های مختلف 
ساخت و از جمله واحدهایی که توسط مردم و بخش خصوصی احداث 
شده و یا در حال احداث است و حتی واگذاری اراضی نیز آمده است. 
وی با یادآوری اینکه در ارائه آمارهای پیشین در خصوص واحدهای 
تکمیل شده نهضت ملی مســکن، قرارداد واگذاری اراضی نیز جزو 
واحدهای تکمیل شده آمده است، ادامه داد: تا زمانیکه اراضی واگذار 
شده در طرح جوانی جمعیت به مسکن تبدیل نشود نقشی در کاهش 
مشکلات کمبود مســکن و افزایش عرضه مســکن بازی نمی کند. 
بنابراین آوردن این آمار در واحدهای تکمیل شده با واقعیت مطابقت 

ندارد.
این مقام مسئول افزود: دولت چهاردهم متعهد به اجرای طرح نهضت 
ملی مسکن است و این تعهد در بخش اراضی ۹۹ ساله از تأمین اراضی 
تا طراحی و اجرا تماماً برعهده دولت اســت. سایر روش های ساخت 

که جزو طرح نهضت ملی مسکن آمده است توسط بخش خصوصی و 
دیگر نهادها همچون بنیاد مسکن در حال اجراست.

بیات منش تصریح کرد: طبق قانون جهش تولید مسکن، وزارت راه 
و شهرسازی مکلف به ساخت واحدهای نهضت ملی مسکن بر روی 
اراضی ۹۹ ساله اســت که تمامی ارکان آن باید توسط دولت تهیه و 
اجرا شود. بر همین اساس نیز در طرح نهضت ملی مسکن در اراضی 

۹۹ ساله فقط ۲۰ هزار واحد تکمیل و تحویل شده است.
سرپرست معاونت مسکن و ساختمان گفت: پیش تر آماری ارائه شده 
بود که بر اساس آن ۶۰۰ هزار واحد مســکونی نهضت ملی مسکن 
تحویل شده است که صرفاً ۲۰ هزار واحد آن جزو واحدهایی بوده که 
مسئولیت آن برعهده دولت بوده است . مقایسه این دو آمار نیز حاکی 
است که اجرای مسکن توسط بخش دولتی در مقابل بخش خصوصی 
بسیار ناچیز اســت که تلاش داریم تا در این دولت به تعهدات خود 
در این بخش جامه عمل بپوشانیم. بیات منش تاکید کرد: در بخش 

مسکن مقید هستیم آنچه را که وظیفه دولت است اجرایی کنیم.

مدیرعامل ویتول پیش بینی کرد که نفت خام در سال ۲۰۲۵ میلادی 
محدوده قیمتی 7۰ تا ۸۰ دلار برای هر بشکه را تجربه کند. به گزارش 
ایلنا از خبرگزاری رویترز، راسل هاردی در یک نشست اقتصادی روزنامه 
 FT Commodities( انگلیسی فایننشال تایمز با عنوان کالاهای آسیا
Asia Summit( گفت: انتظار می رود قیمت جهانی نفت در ســال 
۲۰۲۵ مانند سال ۲۰۲4 در محدوده 7۰ تا ۸۰ دلار در هر بشکه باقی 
بماند، در حالی که ریسک های ژئوپلیتیک درباره عرضه نامشخص است.

قیمت های جهانی نفت به دلیل نگرانی ها درباره تعدیل کاهش عرضه 
هشت عضو اوپک پلاس )ائتلاف تولیدکنندگان عضو سازمان کشورهای 
صادرکننده نفت )اوپک( و متحدانش( در سال ۲۰۲۵ میلادی و رشد 
ضعیف تقاضای نفت چین با وجود خطرهای اختلال عرضه در خاورمیانه، 

محدود شده است. مدیرعامل ویتول تصریح کرد: به وضوح اندکی نگرانی 
درباره تعادل بازار نفت در سال ۲۰۲۵ میلادی وجود دارد و این موضوعی 

است که در اوضاع کنونی بازار را تحت تأثیر قرار داده است.
هاردی گفت: با این حال هنوز تنش های ژئوپلیتیک زیادی وجود دارد، 
تردیدها در سراسر خاورمیانه درباره آینده صادرات نفت ایران و ونزوئلا 
پس از آغاز دوره ریاست جمهوری دونالد ترامپ، نامزد جمهوری خواه 
پیروز انتخابات ریاست جمهوری آمریکا وجود دارد، بنابراین فکر می کنم 
کمی زود است که به این نتیجه برسیم بازار در سال ۲۰۲۵ با مازاد عرضه 

روبه رو خواهد شد.
در صورتی کــه ترامپ پس از ورود به کاخ ســفید در ژانویه، تحریم ها 
علیه تهران را تشدید کند، چین با کاهش عرضه نفت خام ارزان ایران  

که حدود ۱3 درصد از واردات بزرگ تریــن واردکننده نفت جهان را 
تشکیل می دهد، روبه رو خواهد شد. جانت کنگ، مدیر بازرگانی شرکت 
پتروشــیمی هنگلی چین گفت: اکنون بازارهای جهانی با 4 میلیون 
بشکه ظرفیت مازاد عرضه دارند که این موضوع نگرانی ها درباره عرضه 

را کاهش می دهد.
وی همچنین پیش بینی کرد که رشد تقاضای سوخت در چین و هند، 
به ترتیب دومین و ســومین مصرف کنندگان نفت جهان، قیمت های 
جهانی نفت را در سال ۲۰۲۵ افزایش می دهد. مدیر بازرگانی شرکت 
پتروشیمی هنگلی گفت: تقاضای ضعیف سوخت و محدودیت های 
صادراتی مقدار بهره گیری از ظرفیت پالایشــگاه های چین به زیر ۸۰ 

درصد رسیده که بر اساس استانداردهای صنعتی بسیار پایین است.

نماینــده کارگــران در 
شــورای عالی کار با اشاره 
به اینکه خبری از برگزاری 
جلسات شــورای عالی کار 
نیست، گفت: دستمزد سال 
۱4۰3 کارگران نه براساس نرخ تورم و نه براساس سبد 
معیشت تعیین شد, به همین علت در همان زمانی که 

حقوق مشخص شد انتقاداتی را به همراه داشت.
محمدرضا تاجیک, نماینده کارگران در شورای عالی 
کار در گفت وگو با تســنیم؛ با اشــاره به اینکه هنوز 
خبری از برگزاری جلســات شورای عالی کار نیست 
گفت: هرساله در آبان و آذر ماه, وزارت کار در نامه ای از 
تشکل های کارگری می خواست نماینده خود را برای 
حضور در جلسات کمیته مزد برای مشخص شدن 
هزینه زندگی معرفی کنند, اما امسال حتی خبری از 

آن نامه هم نیست.
تاجیک با بیان اینکه »جای تعجب دارد که حدود ۸ 

ماه از سال می گذرد و حتی یک جلسه شورای عالی کار 
برگزار نشده است.« افزود: کارگران در شرایط دشوار 
معیشتی هستند, درآمد آنها کفاف زندگی را نمی دهد, 
بخش زیادی از کارگران به منظور تأمین معاش خود 
دوشغله یا چندشغله شده اند. گسترش مشاغل کاذب 
در جامعه نتیجه تعیین دستمزد غیرمنطقی است. 
کارگری که دستمزد واقعی ندارد, به ناچار می بایست 
برای تأمین امورات معیشتی خود به سمت درآمدی 
دیگر کنار شغل خود برود که این گاهی باعث رشد 

مشاغل کاذب در جامعه می شود.
نماینده کارگران در شورای عالی کار گفت: از وزارت 
کار گلایه داریم که چرا روزهای پایانی ســال را برای 
تعیین تکلیف دســتمزد کارگران انتخاب می کند. 
دستمزد کارگران می بایست از چند ماه قبل با بررسی 
کارشناسی تعیین شــود. انتظار داشتیم تا کنون با 
برگزاری جلسه شورای عالی کار حق مسکن کارگران 
در سال جاری افزایش می یافت و بحث ترمیم مزدی 

بررسی می شد.
وی تصریح کرد: ما به دنبال جبران کسری دستمزد 

هســتیم و دولت می تواند به جای افزایش مستقیم 
حقوق، راهکار هایی را بــرای جایگزین پایین بودن 
دســتمزد ها به کار گیرد. وی در ادامــه اضافه کرد: 
افزایش دستمزد کارگران باید طبق ماده 4۱ قانون کار 
و براساس ۲ تبصره آن انجام شود، اما با توجه به اینکه 
زیرســاخت های اجرای این تبصره ها وجود نداشته 

است، تاکنون به این امر دست پیدا نکرده ایم.
تاجیک با اشــاره به اینکه باید میزان سبد معیشت 
کارگران با نــرخ افزایش حقوق برابر باشــد، گفت: 
دستمزد سال ۱4۰3 نه براساس نرخ تورم و نه براساس 
سبد معیشت تعیین شده اســت، به همین علت در 
همان زمانی که حقوق مشــخص شــد انتقاداتی را 
به همراه داشت. با توجه به عدم افزایش حق مسکن در 
سال ۱4۰3، درخواست برگزاری جلسه شورای عالی 
کار با دستور جلسه بازنگری و افزایش حق مسکن را 

داریم.
عضو کمیته دستمزد شورای عالی کار با اشاره به اینکه 
دولت گذشته هنگام تعیین مزد وعده کاهش تورم را 
می داد، اما این در عمل رخ نداد گفت: در تبصره ۲ ماده 

4۱ قانون کار، الزام قانون گذار روی پوشش هزینه های 
خانوارهای کارگری است و مکمل تبصره۱ این ماده 

است که روی توجه به نرخ تورم اشاره دارد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

دستمزد ۱۴۰۳ مطابق با تورم نبود

تأمین امورات معیشتی کارگران

افغانستان ۸۴ تن زعفران به هند صادر کرد

تحویل ۶۰۰ هزار واحد مسکونی نهضت ملی با واقعیت مطابقت ندارد

قیمت نفت سال آینده میلادی۷۰ تا ۸۰ دلار خواهد بود

۸۰ درصد کشت گندم استان های سردسیر انجام شد

نرخ مرغ کاهش یافت

نظام مهندسی هوایی راه اندازی می شود

دستور پزشکیان برای تسریع در رفع موانع سرمایه گذاران برق و تجدیدپذیر

شرایط تعیین واقعی دستمزد ها
حمید حاج اسماعیلی، کارشناس اقتصادی

برای تعیین واقعی دستمزد قبل از بازنگری قوانین، 
نیازمند تعیین دقیق شاخصه هایی مثل خط فقر، نرخ 
تورم و سبد معیشت هستیم. با اینکه در برنامه هفتم 
توسعه کشور به همسان سازی حقوق و دستمزد به 
شدت تاکید شده، اما تاکنون علی رغم اینکه مردم 
میل داشتند این جلسات به صورت تخصصی و فنی 
شکل بگیرد تاکنون از سوی دولت چهاردهم کاری 
صورت نگرفته و همچنان گرفتاری های معیشتی 

کارگران و بازنشستگان حل نشده است.
اگر ما شــاخص هایمان را دقیق تعریف کنیم، به 
بسیاری از تصمیمات کمک می کند؛ بنابراین قبل از 
اینکه بخواهیم کمک های جانبی را برای گروه های 
ضعیف و دهک های کم درآمد و بازنشســتگان و 
کارگران در نظر بگیریم، سازمان های مسئول باید 
کمک کنند شاخص هایی مثل خط فقر و تورم و 
سبد معیشت در کشــور به صورت دقیق تعریف 
شود. در غیر این صورت اگر تفاهم لازم روی رعایت 
شاخص ها و مبنا ها نداشــته باشیم، تصمیمات 

اشتباهی گرفته می شود که موثر نخواهد بود.
ما نتوانســته ایم مشــاغل جدید تعریف کنیم و 
خیلی از ظرفیت های بازار مانند فضای اینترنت، 
پلتفرم های مجازی و مشاغل زیادی که در حوزه 
IT تعریف می شود هنوز در ایران جایگاه خودش را 
پیدا نکرده است. این مشاغل می تواند بستر مناسبی 
باشد که مشاغل را معرفی و آموزش دهیم؛ ضمن 
اینکه مشوق های لازم برای ایجاد انگیزه و جذب 

نیروی کار نیز باید وجود داشته باشد.
یکی از مشــکلات اقتصاد دولتی همین است که 
جا برای نیروی کار و قدرت مانور و اســتخدام آن 
فراهم نیست و سبب می شــود افرادی که رابطه 
دارند و می توانند از فیلترها عبور کنند به فضای کار 
ورود داشته باشند. همچنین در بخش خصوصی 
کوچکی که داریم حقوق نیروی کار و دســتمزد 
کارگر، طوری طراحی شده که اجازه داده حداقل ها 
را برای جذب نیروی کار پرداخــت کند. این امر 
با مهارت و تخصــص فارغ التحصیلان ما که نرخ 
بیکاری بالایی دارند و علاقه مند هستند در بازار کار 

دارای شغل باشند، تناسبی ندارد.
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فناوری و 
اطلاعات

سهم۲۵درصدینانوییهاازصادراتدانشبنیان
دبیر ستاد نانو و میکرو معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری از سهم 
۲۵ درصدی حوزه نانو و میکرو در صادرات دانش بنیان ها خبر داد و مدیریت این حوزه طی 

دو دهه گذشته را دارای قابلیت الگوبرداری برای سایر بخش ها در کشور دانست.
عماد احمدوند روز یکشــنبه در گفت وگو با ایرنا ضمن اشــاره به برگزاری پانزدهمین 
نمایشگاه فناوری نانو و میکرو )Iran nano ۲۰۲۴( از ۱۳ تا ۱۶ آبان ماه امسال در محل 
نمایشگاه های بین المللی تهران، اظهار کرد: در طول برگزاری نمایشگاه پانزدهم نانو شاهد 
اتفاقات بسیار خوبی از جنس انعقاد قراردادهای فناورانه بین فناوران و فعالان حوزه های 

صنعتی کشور بودیم.
وی به حضور و بازدید سفیران کشورهای مختلف، هیات های خارجی و فعالان حوزه صنایع 
داخلی، برگزاری جلسات B۲B و نمایش محصولات جدیدی با تکنولوژی بالا از جمله در 
حوزه های انرژی، میکرو و دارو به خصوص داروهای مرتبط با درمان سرطان در پانزدهمین 
نمایشگاه نانو و میکرو اشاره و تاکید کرد: به زودی شاهد ورود این محصولات نوآورانه به 
بازارهای داخلی و خارجی خواهیم بود. دبیر ستاد نانو و میکرو معاونت علمی افزود: حوزه 
نانو به عنوان یک نمونه در طول دو دهه گذشته با حمایت معاونت علمی و بهره گیری از توان 
و دانش متخصصان، یک تجربه و مسیر گام به گام را طی کرده که به طور حتم این موضوع 

برای بسیاری از بخش ها قابل تحلیل است.
وی مدیریت موفق حوزه نانو در سال های گذشته را یکی از تجارب بسیار مفید و قابل الگو 
برداری برای سایر بخش ها در کشور دانست و عملکرد بخش نانو در این سالیان را دارای 
توسعه متوازن توصیف کرد. دبیر ستاد نانو و میکرو معاونت علمی، وجود دغدغه تبدیل 
توانمندی تبدیل علم و مقالات علمی حوزه نانو را به محصــولات کاربردی و فناوری به 
منظور رفع نیازهای جامعه و رفع مسائل حوزه صنعت کشور را کاملا به جا و سازنده دانست.

وی در پاسخ به این سوال که فاصله فعلی علوم و مقالات علمی نانو و تبدیل آن به محصول 
و فناوری در کشور چه میزان است، گفت: اکنون حدود ۱۹ درصد مقالات علمی و از طرفی 

نیز حدود ۲۶ درصد ثبت اختراعات خارجی ایران مرتبط با حوزه نانو است.
احمدوند افزود: در حوزه صادرات محصولات با فناوری پیشرفته و های تک نانو نیز همین 
نسبت را شاهد هســتیم به طوری که طبق گزارش منتشــره معاونت علمی از صادرات 
محصولات دانش بنیان در سال ۱۴۰۲، حدود ۵۶۰ میلیون دلار صادرات دانش بنیان ها را 
در این بازه زمانی شاهد بوده ایم که نسبت صادرات محصولات نانویی به سایر محصولات 

دانش بنیان حدود ۲۵ درصد است.
وی خاطرنشان کرد: تقریبا بین ۲۰ تا ۲۵ درصد از تولیدات علمی، توسعه فناوری و همچنین 
بازارهای صادراتی دانش بنیانی مرتبط به فناوری های نانو است و هرچه به سمت انتهای 

زنجیره می رویم سهم نانویی ها بیشتر می شود.

تاریختمدنیایرانراپلیبرایساختآیندهبدانیم
رئیس فرهنگستان علوم گفت: به عنوان یک قدم اساسی، نیاز داریم که به تاریخ تمدنی 
خودمان توجه کنیم و آن را به عنوان پلی برای ساخت آینده به کار بگیریم. به گزارش ایرنا 
از فرهنگستان علوم، پیش نویس نقشه راه شورای آینده نگاری فرهنگستان علوم برای بازه 
زمانی ۱۴۰۳ تا ۱۴۱۰ با حضور جمعی از متخصصان و صاحب نظران این حوزه در شورای 

آینده نگاری فرهنگستان علوم ارائه شد.
محمدرضا مخبر دزفولی در این جلســه شــورای آینده نگاری اظهار کــرد: هم اکنون 
فرهنگستان علوم به نقطه ای رسیده که نقش تصمیم سازی را ایفا می کند، می توان این گام 
را یک پیشرفت مهم دانست. این در حالی است که در گذشته، فرهنگستان صرفاً مشورت 
می داد و برای خود حق تصمیم گیری قائل نبود. من گذشته را نقد نمی کنم، اما باید اذعان 

کرد که پیش از این، حرکت های محدودی صورت می گرفت.
وی ادامه داد: امروز که به این مرحله رسیده ایم که می توانیم در موضوعات مختلف ورود 
کنیم و نقش آفرینی داشته باشــیم، این تغییر را باید یک پیشرفت محسوب کنیم. اگر 

بخواهیم نسبت به گذشته نمره ای بدهیم، باید معیارهایی از صفر تا صد را در نظر بگیریم.
مخبر دزفولی عنوان کرد: فرهنگستان علوم از یک خودانتقادی داخلی به سمت ترمیم نگاه 
جامعه حرکت کرده و این موضوع از اهمیت ویژه ای برخوردار است. اخیراً مقاله ای از دکتر 
نصر )سید حسین نصر( خواندم که به موضوع آینده نگاری اشاره می کرد و از مسلمانان 
خواسته است تا مسیر خود را در آینده مشخص کنند. او بیان می کند که اگر مسیر بشریت 
به شیوه فعلی ادامه یابد، نتیجه ای جز شرایط نامناسب زندگی برای بشر به همراه نخواهد 
داشت و بنابراین بر ضرورت حکمت تأکید می کند. دانشمندانی که تنها به تجربه گرایی 
تکیه دارند، باید این نگاه را بازنگری کنند. وی تصریح کرد: این دیدگاه نیاز به تئوریزه شدن و 
تبدیل به برنامه ای عملی دارد. باید تلاش کنیم تا این دیدگاه به یک جریان فعال و قابل اجرا 
تبدیل شود. به عنوان یک قدم اساسی، نیاز داریم که به تاریخ تمدنی خودمان توجه کنیم 
و آن را به عنوان پلی برای ساخت آینده به کار بگیریم. نکته مهم این است که گذشته را به 

عنوان ابزاری برای ساخت آینده ای جدید ببینیم و آن را به کار بگیریم.
عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی ادامه داد: از ادوارد براون نقل می شود که ایرانیان نقش 
برجسته ای در تمدن اسلامی ایفا کرده اند؛ از تألیف متون فقهی گرفته تا دستاوردهای علمی 
در رشته های مختلف همچون شیمی، فیزیک، ریاضیات و پزشکی. بخش زیادی از نهضت 
ترجمه نیز توسط ایرانیان شکل گرفت و این موارد، نمایانگر یک نگاه تمدنی است که قابلیت 

احیا و به روز شدن در قالب تمدن نوین اسلامی را دارد.
وی یکی از حلقه های مفقوده در نظام تصمیم سازی کشور را نبودِ طراحی اجرایی برای 
سیاست ها دانست و گفت: سیاست گذاری به تنهایی کفایت نمی کند و باید به شیوه های 
اجرایی برای عملیاتی کردن این سیاست ها دســت یافت. حتی رهبری به این موضوع 
اشاره کرده اند که نیاز به طراحی شیوه های اجرایی داریم و فرهنگستان باید در این زمینه 

نقش آفرینی کند و فراتر از ارائه مشاوره، به سمت تصمیم سازی حرکت کند.
مخبر دزفولی بیان کرد: موسوی موحدی در مقاله ای در مجله نشاء علم بیان کرده اند که تا 
زمانی که دانشمندان و فرهیختگان با سیاستمداران به یک درک مشترک نرسند، قابلیت 
تحقق اهداف در کشور فراهم نخواهد شد. نیاز به هم اندیشی بین دانشمندان و سیاستمداران 
امری ضروری است. به علاوه، آینده نگاری که امروز به آن توجه می شود، نیاز به روش شناسی 
دقیق و توجه به پویایی این موضوع دارد. باید نظریه ای ارائه دهیم که به چالش های بشریت 
و شرایط کنونی پاسخ دهد و مسیر آینده را با تکیه بر مبانی معرفتی خودمان ترسیم کنیم.

وی اضافه کرد: فرهنگستان علوم باید نقش خود را در نظام تصمیم سازی کشور جا بیندازد 
و به جای مداخله در اجرا، به شناسایی نقاط کلیدی و ارائه پیشنهادات مؤثر بپردازد. ما باید 
چابک حرکت کنیم و بر اساس داده های جامع و تحلیلی، برنامه هایی قابل ارائه تدوین کنیم. 
این کار نیازمند مهارت و ورزیدگی خاصی است و هنوز به اندازه کافی در کشور به این مهم 
پرداخته نشده است. در حوزه علم و فناوری، لازم است نهادی داشته باشیم که داده ها را به 
طور تخصصی تدوین و تحلیل کند و برنامه های علمی و فناورانه کشور را در دوره های منظم 
به روزرسانی کند. در ادامه این نشست غلامرضا اعوانی، عضو پیوسته فرهنگستان علوم اظهار 
کرد: ایران را پل فیروزه ای بین فرهنگ ها نامیده اند، کشوری که شرق و غرب را به هم پیوند 
زده است. در هیچ فرهنگی دیگر نمی توان این ویژگی را یافت. به عنوان مثال، علوم یونانی که 
در »بیت الحکمت« ترجمه شد، به ایران انتقال یافت و توسط دانشمندان ایرانی دگرگون شد و 
بسیاری از شاخه های علمی از نو شکل گرفتند. جورج سارتون، تاریخ نگار بزرگ علم، تاریخ علم 
را به سه دوره تقسیم می کند: دوره یونان، دوره اسلامی، و پس از اسلام در غرب. دانشگاه های 
غربی هنوز شکل نگرفته بودند که متون علمی اسلامی ترجمه و تفسیر شدند و پس از آن بود 
که آثار یونانی به تدریج وارد غرب شدند. وی ادامه داد: در ایران، علم و دانش همواره جاری 
بوده است. ابن خلدون در یکی از آثارش به این نکته اشاره می کند که تمامی علوم از جمله 
حدیث، عدل و عربی نیز در اصل به ایران تعلق داشته اند. به حدیث پیامبر )ص( اشاره می کند 
که می فرماید: »لوَْ کانَ العِْلمُْ مُعَلَّقًا باِلثُّرَیَّا لتََناوَلهَُ رجِالٌ مِنْ فَارسَِ.« این نشان دهنده تحول 
عظیمی است که در علوم مانند جبر، شیمی، و کیمیا در ایران به وجود آمده است. اگرچه 
علم ممکن بود در اســکندریه و آتن محدود بماند، ایران قبل از اسلام و به ویژه در دانشگاه 
جندی شاپور، با حضور استادان هندی، سوریانی، یونانی و ایرانی به مرکز جهانی علم تبدیل 

شد. در این دانشگاه متون مهمی از جمله آثار ارسطو به پهلوی ترجمه شد.

اخبار

بر اســاس گزارش »شاخص 
جهانــی آمادگــی دولت در 
زمینه هــوش مصنوعی« در 
سال ۲۰۲۳ میلادی ایران در 
جایگاه ۹۴ جهان قرار گرفته؛ 
در حالی که در سال ۲۰۲۲ در رتبه ۷۵ جهان قرار داشت.
به گزارش مهر، بر اســاس گزارش »شــاخص جهانی 
آمادگی دولت در زمینه هوش مصنوعی« در سال ۲۰۲۳ 
میلادی که با مدیریت مؤسسه »آکسفورد اینسایتس« 
تهیه و نگاشته شده؛ ایران در جایگاه ۹۴ جهان )با امتیاز 
کل ۴۲.۰۷( قرار دارد. در این گزارش، ۱۹۳ کشور ارزیابی 
و در ســیاهه پایانی رتبه بندی شده اند. ایران در گزارش 
سال ۲۰۲۲ میلادی این شاخص، در رتبه ۷۵ جهان )با 
امتیــاز کل ۴۵.۳۰( در میان ۱۸۱ کشــور جای گرفته 
بود. نموار یک، روند جایگاه ایران را در این شــاخص در 

سال های گذشته نشان می دهد.
پژوهشــگاه علوم و فناوری اطلاعات ایران )ایرانداک( 
در گزارشی به تحلیل وضعیت ایران در شاخص جهانی 
آمادگی دولت در زمینه هوش مصنوعی و روند تغییرات 

کشورهای منطقه در این شاخص پرداخته است.
پتانســیل تحول آفرین هــوش مصنوعــی انکارناپذیر 
اســت و دولت ها در سراســر جهــان تأثیــر آن را به 
رســمیت شــناخته اند. دولت ها نه تنها در تلاش برای 
تســهیل نوآوری های مرتبط با هوش مصنوعی و ایجاد 
چارچوب های نظارتی هســتند، بلکه می کوشــند این 
فناوری را در خدمات عمومی نیز بــه کار گیرند. با این 
حال، یافتن راه هایــی برای اطمینــان از پذیرش مؤثر 
هوش مصنوعی به نفع عموم مردم همچنان یک چالش 
است. »شــاخص جهانی آمادگی دولت در زمینه هوش 
مصنوعی« به دنبال پاسخ به همین مسئله است. پرسش 
اصلی که این شاخص به آن پاسخ می دهد این است که 
دولت ها تا چه اندازه برای پیاده سازی هوش مصنوعی در 

ارائه خدمات عمومی به شهروندان خود آمادگی دارند.
»شــاخص جهانی آمادگــی دولــت در زمینه هوش 
مصنوعی« آمیزه ای از ۳۹ سنجه است که در ۱۰ شاخص 
و سه بعُد دسته بندی شده اند. رتبه ایران در بعُد »دولت« 
۱۲۴، در بعُد »فناوری« ۶۱، و در بعُد »داده و زیرساخت« 
۸۸ جهان است. در جدول یک، امتیاز و رتبه ایران در سه 
بعُد و ۱۰ شاخص کلیدی »شاخص جهانی آمادگی دولت 

در زمینه هوش مصنوعی« آمده اند.
داده های جدول بالا نشان می دهند که ایران در بعُدهای 
فناوری و داده و زیرســاخت عملکرد بهتری نسبت به 
بعُد دولت داشته است. اما در زمینه های پذیرش هوش 
مصنوعی و بلوغ فناوری، به ویژه در ســطح حاکمیت و 
توسعه اســتراتژی های جامع، چالش های جدی وجود 
دارد. در نمودارهای دو تا چهار، روند جایگاه جهانی ایران 

در سه بعُد کلیدی »شــاخص جهانی آمادگی دولت در 
زمینه هوش مصنوعی« گزارش شده است.

بر پایه نمودارها، جایــگاه جهانی ایران در ســال های 
گذشــته، در بعُدهای ارزیابی این شــاخص بــا افت و 
خیزهایی همراه بوده اســت. افزون بر گزارشِ امتیاز و 
رتبه کشــورها در بعُدهای گوناگون، »شاخص جهانی 
آمادگی دولت در زمینه هــوش مصنوعی« در بر دارنده 
امتیاز و رتبه کشورها در ســنجه های ریزتر نیز هست. 
همان گونه که گفته شد، این شاخص، روی هم، نزدیک 
به ۳۹ ســنجه گوناگون را برای ارزیابی کشورها در هم 
می آمیزد. در جدول دو، امتیاز و رتبه ایران در سنجه های 
ارزیابی »شاخص جهانی آمادگی دولت در زمینه هوش 
مصنوعی« آمده اند. بر این پایــه، بهترین رتبه ایران در 
سنجه های قوانین حفاظت از داده ها و حریم خصوصی، 
زیرساخت ۵G، و اشــتراک تلفن همراه به دست آمده 
اســت. پایین ترین رتبه های ایران نیز در ســنجه های 

کیفیت مقررات و نظارت و مسئولیت پذیری است.
بر پایه داده ها ایران در ۱۴ ســنجه ارزیابی »شــاخص 
جهانی آمادگی دولت در زمینه هوش مصنوعی« در میان 
۵۰ کشور نخست جهان جای گرفته است. به هر روی، 
با نگاه به جدول دو می تــوان دریافت که توانمندی ها و 
آسیب گاه های ایران در آمادگی در زمینه هوش مصنوعی 
کجاست. در جدول سه، این توانمندی های و آسیب گاه ها 

گزارش شده اند.
داده ها نشان می دهند که بیشــتر توانمندی های ایران 
در زمینه هــای علمی و آمــوزش عالی هســتند. برای 
نمونه، مقاله های پژوهشــی در زمینه هوش مصنوعی و 
دانش آموختگان در رشته های علوم، فناوری، مهندسی، و 
ریاضیات، جمعیت با آموزش دانشگاهی، از برون دادهای 

آموزش عالی در ایران هستند.
بر پایه این گزارش، ایران در سال ۲۰۲۳ میلادی در میان 
کشــورهای منطقه در جایگاه ۱۷ جای گرفته است. در 
جدول چهار، امتیاز و جایگاه کشورهای منطقه در این 
گزارش آمده است. رتبه جهانی کشورهای منطقه نیز در 
برابر ویرایش پیشین »شاخص جهانی آمادگی دولت در 
زمینه هوش مصنوعی« نشان داده شده اند. در این میان، 
ترکمنستان با ۳۳ پله پیشرفت و ایران با ۱۹ پله پسرفت، 
چشم گیرترین تغییر رتبه را در برابر سال ۲۰۲۲ میلادی 

در منطقه داشته اند.
 ،)MENA( در منطقــه خاورمیانه و شــمال آفریقــا
اختلافات قابل توجهی در آمادگی دولت ها برای پذیرش 
هوش مصنوعی مشــاهده می شــود. این منطقه از نظر 
گستره امتیازها در شاخص هوش مصنوعی، رتبه سوم 
را دارد. تفاوت آشــکاری بین کشــورهای خاورمیانه و 
کشورهای شــمال آفریقا دیده می شــود، به طوری که 
میانگین امتیاز آن ها به ترتیب ۳۸.۸۹ و ۵۱.۱۱ است. با 
این حال، مصر در شمال آفریقا یک استثنا است و موفق 
به کســب جایگاهی در بین ۱۰ کشور برتر منطقه شده 
اســت. امارات متحده عربی، با امتیازاتی نســبتاً بالا در 

تمامی ابعاد ارزیابی این شاخص، جایگاه نخست منطقه 
را دارد و در رتبه ۱۸ جهانی قرار دارد.

در سال ۲۰۲۳، منطقه خاورمیانه و شمال آفریقا شاهد 
تحولات مهمــی در زمینه حاکمیــت و اصول اخلاقی 
هوش مصنوعی بوده اســت. مصر با معرفی »منشــور 
هوش مصنوعی مســئولانه« در این حوزه پیشــرفت 
چشمگیری داشته است. این منشور، اقداماتی عملی را 
برای توسعه، مدیریت و استفاده مسئولانه از سیستم های 
هوش مصنوعی ارائه می دهد. این منشــور بــا الهام از 
دستورالعمل های ســازمان های بین المللی نظیر او.ئی. 
سی.دی.، یونسکو، دبلیو.اچ.او. و اتحادیه اروپا تهیه شده 
و در تلاش است تا آگاهی در خصوص ملاحظات اخلاقی 
هوش مصنوعی را در میان تمام ذینفعان اکوسیســتم 

هوش مصنوعی تقویت کند.
همچنین، عربستان سعودی اصول اخلاقی هوش مصنوعی 
خود را منتشر کرده اســت که با هدف کاهش آثار منفی 
احتمالی سیستم های هوش مصنوعی و حفاظت از حریم 
خصوصی و داده های شــخصی تدوین شــده است. این 
چارچوب شامل یک سیستم طبقه بندی خطر است که به 
اجرا و حاکمیت هوش مصنوعی ارتباط دارد و شباهت هایی 
با قانون پیشــنهادی هوش مصنوعی اتحادیه اروپا دارد. 
از طریق این اصول، دولت عربســتان در تلاش اســت تا 
فرآیندهای تصمیم گیری هوش مصنوعی را به گونه ای اجرا 

کند که عدالت و انصاف برای شهروندان را تضمین کند.
در ســال های اخیــر، کشــورهای منطقه بهبــود در 
زیرســاخت های داده و ارتباطات را به عنوان اولویت در 
نظر گرفته اند. بحرین ششمین برنامه ملی مخابراتی خود 
را منتشر کرده است که به نیاز به زیرساخت های مقاوم و 
پایه های ارتباطی برای یکپارچه سازی فناوری های نوینی 
مانند هوش مصنوعی تاکیــد می کند. علاوه بر این، این 
برنامه شامل طرح هایی برای تدوین استراتژی ملی هوش 

مصنوعی است.
سرمایه گذاری در مراکز داده نیز در این منطقه افزایش 
یافته اســت. به عنوان مثال، شــرکت »هواوی« ناحیه 

ابری خود را در ریاض راه اندازی کرده و عمان با شرکت 
»SAP« برای راه اندازی یک مرکز داده ابری خصوصی 
همکاری کرده است. همچنین، مصر میزبان یک مرکز 
داده بسیار بزرگ با سرمایه گذاری ۲۵۰ میلیون دلاری 
خواهد بود. این پیشرفت ها بر آمادگی منطقه در حوزه 

»داده و زیرساخت« تأثیرگذار خواهند بود.
یک چالش اساســی برای ادغام مؤثــر هوش مصنوعی 
در عملیات دولتی، نیروی انســانی ماهر اســت. در این 
زمینه، منطقه با امتیاز متوســط ۴۴.۷۰ در حال حاضر 
نیاز به بهبود دارد. یکی از طرح های امیدوارکننده در این 
زمینه، برنامه »کدرها« )Coders( در امارات متحده 
عربی است که با برگزاری رویدادهایی نظیر »هکاتون«، 
کنفرانس ها و برنامه های آموزشی، ارتباطات بین جامعه 
فناوری داخلی و تأثیرگذاران جهانی را تسهیل می کند. 
علاوه بر این، چند کشور شــامل عراق، تونس و بحرین، 
اسناد چشم انداز هوش مصنوعی خود را اعلام کرده اند 
که گام مهمی در جهت بهبود آمادگی دولت های منطقه 

برای پذیرش هوش مصنوعی محسوب می شود.
گفتنی اســت که در ویرایش ۲۰۲۳ »شاخص جهانی 
آمادگی دولت در زمینه هوش مصنوعی«، »آمریکا« با 
امتیاز ۸۴.۸۰ در جایگاه نخست جهان است و کشورهای 
»سنگاپور«، »انگلســتان«، »فنلاند«، و »کانادا« نیز در 

جایگاه های دوم تا پنجم هستند.
پژوهشــگاه علوم و فناوری اطلاعات ایران )ایرانداک( با 
ساخت و بروزرســانی ابزارهایی حرفه ای برای ارزیابی و 
ســنجش علم، فناوری، و نوآوری کشور می کوشد تا در 
زمینه های در پیوند با مأموریت هایش به سیاست گذاران 
برای برنامه ریزی های درست و کارآمد یاری رساند. این 
گزارش نیز از انتشــارات ســامانه جایگاه علم، فناوری، 
و نــوآوری ایران در جهان )نما( اســت که بــه پایش و 
گزارشِ پیرامونِ ۹۰ شاخص گوناگون از ۵۵ نهاد جهانی 
در حوزه های علــم، فناوری، و نــوآوری می پردازد و در 
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همگان است.
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افت رتبه ایران در شاخص آمادگی دولت در هوش مصنوعی
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دبیر کنگــره موبایل ایــران ضمن ارائــه توضیحاتی 
درباره وضعیت خریــداران قبلی آیفــون ۱۴ و ۱۵ به 
رفع ممنوعیت آیفــون و اینکه هنــوز ابهامات زیادی 
از جمله میــزان ارزی کــه بــرای واردات تــا پایان 
ســال در نظر گرفته شــده، کــف و ســقف واردات و 
 اینکه چــه کســانی می تواننــد آیفــون وارد کنند،

 اشاره کرد.
به گزارش ایســنا، اخیــرا بعد از دو ســال ممنوعیت، 
مصوبــه ای در جلســه هیئــت دولــت بــرای رفع 
ممنوعیــت آیفــون صادر شــد کــه بر این اســاس 
ســه دســتگاه شــامل وزارت صمــت، ارتباطــات 
و معاونــت حقوقی ریاســت جمهوری مامور شــدند 
آیین نامــه واردات را تدوین کنند. تعرفــه واردات هم 
 ابتــدا در مصوبه ۹۶ درصد اعلام شــده بــود، اما بعدا

 اصلاح شد.
در نهایت دبیر هیئت دولت اعلام کرد که حقوق ورودی 
مربوط به گوشی اپل در ســال جاری برای گوشی های 
بالای ۶۰۰ دلار مطابق قانون بودجــه در رویه تجاری 
۱۵ درصد و در ســایر رویه ها ۳۰ درصد تعیین شــده 
و برای گوشــی های اپــل ۶۰۰ دلار و پایین تر حقوق 
ورودی در رویه تجــاری ۵ درصد و در ســایر رویه ها 
۶ درصد تعیین شــده اســت. اما به نظر می رسد هنوز 
 ابهاماتی در رابطه بــا رفع ممنوعیــت واردات آیفون 

وجود دارد.

محاســبه تعرفه گمرکی یکــی از ابهاماتی اســت که 
باید پاســخ داده شــود زیرا در روز گذشــته گمرک 
ایــران محاســبات گمرکــی گوشــی تلفــن همراه 
آیفــون ۱۶ و حقــوق ورودی ۱۵ و ۳۰ درصــد و 
 مالیات و ســایر مــوارد پرداختــی در رویــه تجاری 
و مسافری و پستی را  بر اساس نرخ ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ 
تومان و محاسبه قیمت تمام شده را اعلام کرد اما امروز 
عنوان کرد که جداولی که در رابطه با تعرفه های عوارض 
گمرکی موبایل های آیفون منتشر شده، به این علت که 
واردات این برند موبایل ممنوع بوده، به روز شده و دقیق 
نبوده و شامل برخی ایرادات است و دفتر ارزش گذاری 
گمرک در حال به روز رسانی آن اســت و  به زودی در 
سامانه ارزش گذاری کالایی گمرک یا TSC جهت اخذ 
حقوق و عوارض گمرکی در گمرکات بارگذاری خواهد 
شــد تا ملاک عمل قرار گرفته و بر مبنای آن حقوق و 
عوارض گمرکی در گمرکات در رویه تجاری و مسافری 

اخذ شود. 
برایــن اســاس ارزش گــذاری جدیــد بــر اســاس 
قانــون امــور گمرکــی اســتخراج، محاســبه 
 شــده، دقیــق و بــه صــورت رســمی منتشــر 

می شود.
در این رابطه محمدرضا عالیــان - دبیر کنگره موبایل 
ایران - در گفت وگو با ایســنا، اظهار کرد: قرار اســت 
موبایل هــای آیفونی که پــس از ممنوعیت به صورت 

غیرتجاری وارد کشور شده، تحت ساز و کار مشخصی 
رجیستر شود. چراکه تعداد این موبایل ها کم نیست. تا 
قبل از ابلاغ مصوبه رفع ممنوعیت واردات نزدیک یک 
میلیون دستگاه موبایل آیفون ۱۴، ۱۵ و ۱۶ وارد کشور 

شده است.
وی بــا بیان اینکــه موبایل های آیفــون ۱۴ به بالا که 
در زمان ممنوعیــت به صورت غیرقانونی وارد شــده، 
بــا تعرفــه ۳۰ درصد رجیســتر خواهد شــد، گفت: 
البته ایــن در صورتی اســت که تعرفــه ۱۵ درصدی 
واردات تجاری و ۳۰ درصدی مســافری در سیســتم 
اعمال شــود. در غیر این صــورت بایــد منتظر عدد 
تعرفــه جدید باشــیم. چراکه مصوبه هیئــت وزیران 
مبنی بر رفع ممنوعیت آیفون با تعرفه های یاد شــده 
 ابهاماتی دارد و هنــوز به دســتگاه های اجرایی ابلاغ 

نشده است.
عالیــان افــزود: موضوع مهــم دیگر تعییــن تکلیف 
واردات تجــاری اســت. از روز گذشــته، بــا ابلاغ به 
گمرک، ایجــاد کد تعرفــه در گمرک بــرای واردات 
مســافری شروع شــده اســت. اما مســئله این است 
که آیا بــرای واردات تجــاری هم این اتفــاق افتاده یا 
نه. اگر وضعیت واردات تجاری مشــخص نشــود، در 
 آینده با مســئله قاچاق از طریق رویه مسافری مواجه 

خواهیم بود.
دبیر کنگره موبایل ایران با بیان اینکه واردات از طریق 

رویه تجاری با چالش هایی مواجه اســت، تصریح کرد: 
در اصل بایــد فقط تجاری که تخصصــی روی واردات 
تلفن همراه کار می کنند و سابقه واردات موبایل دارند، 
اجازه واردات داشته باشــند. زمانی که واردات آیفون 
۱۳ مجاز بود، مقرر شد واردات با ارز حاصل از صادرات 
خود انجام شود. در نتیجه شــرکت هایی که تخصصی 
در این حوزه نداشــتند، برای رفع تعهد ارزی، وارد این 
حوزه شدند. در نتیجه شــاهد ورود موبایل های رفرش 
 و غیر آکبند بــه بازار بودیم. این موضــوع نباید دوباره 

تکرار شود.
در مجمــوع به گفته دبیــر کنگره موبایــل ایران رفع 
ممنوعیت آیفــون ابهاماتــی زیــادی دارد؛ از جمله 
میــزان ارزی کــه بــرای واردات تــا پایان ســال در 
نظــر گرفتــه شــده، کــف و ســقف واردات و اینکه 
 چــه کســانی می تواننــد آیفــون وارد کننــد هنوز 

مشخص نیست.
عالیان با بیــان اینکه باید نظر بخــش خصوصی را در 
مورد ساز و کار واردات بپرســند تا چالش های جدید 
ایجاد نشود، درباره محاسبه تعرفه گمرکی اظهار کرد: 
محاسبه تعرفه گمرکی باید تا آخر امسال بر اساس نرخ 
ارز نیما، یعنی ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان محاسبه شود، اما 
آنطور که به نظر می رسد بر اساس بودجه در سال ۱۴۰۴ 
قرار است بر اساس ارز سنا، یعنی حدود ۵۰ هزار تومان 

محاسبه شود.

تحقیقی جدید نشان می دهد خاطرات نه فقط در مغز 
انسان بلکه در سلول های انسانی وجود دارند. به گزارش 
مهر به نقل از فیز، همه می دانند مغز انسان و به خصوص 
سلول های آن خاطرات را نگهداری می کنند. گروهی 
از محققان کشف کرده اند سلول های بخش های دیگر 
بدن نیز عملکرد حافظه را انجام می دهند و روش هایی 
تازه برای درک شیوه عملکرد حافظه و ایجاد پتانسیل 
ارتقای یادگیری و درمان چالش های مرتبط با حافظه 

فراهم می کنند.
»نیکلای کوکوشکین« مولف ارشد پژوهش که در نشریه 
»نیچر کامونیکیشنز« منتشر شده، در این باره می گوید: 

یادگیری و حافظه به طور کلی فقط با مغز و سلول های 
آن مرتبط هســتند اما تحقیق ما نشان می دهد سلول 

های دیگر بدن نیز می توانند از خاطرات بیاموزند.
این تحقیق با هدف درک این فرایند است که آیا سلول 
های غیر مغزی با وام گرفتــن یک ویژگی نورولوژیکی 
قدیمی به نام»تاثیر فاصله ای انبوه« می توانند به حافظه 
کمک کنند یا خیر. این ویژگی نشان می دهد انسان ها 
هنگامیکه اطلاعات را در فواصل زمانی مطالعه می کنند 

آنها را بهتر از روش مطالعه یکباره، حفظ می کنند.
محققان در این پژ وهش یادگیری طی زمان را با بررسی 
نوع سلول غیرمغزی در آزمایشگاه) یکی از سلول های 

بافت عصبی و دیگری از بافت کلیــه( انجام دادند. آنها 
ســلول های مذکور را در معرض الگو هــای مختلف 
سیگنال های شــیمیایی قرار دادند، مانند هنگامیکه 
فرد اطلاعات تازه ای می آموزد، سلول های مغز وی در 
معرض الگوی انتقال دهنده های عصبی قرار می گیرند.

در این فرایند »ژن حافظه« که وقتی سلول های مغزی 
الگویی در اطلاعات می یابند و ارتباطاتشــان را دوباره 
می سازند تا خاطره را بسازند در سلول های غیر مغزی 

نیز فعال شد.
محققان برای رصد خاطــره و فراینــد یادگیری این 
ســلول های غیرمغزی را مهندسی کردند تا پروتئینی 

درخشنده بسازند که این امر نشان می دهد ژن خاطره 
چه زمان فعال و چه زمان غیر فعال می شود.

نتایج پژوهش نشان داد ســلول های مذکور می توانند 
تعیین کنند چه زمان پالس های شــیمیایی به جای 
طولانی شدن، تکرار می شــود. این پالس ها عملکرد 
انفجار انتقال دهنده عصبی در مغز را تقلید می کنند. 
این فرایند مشابه وقتی است که نورون های مغز انسان 
اطلاعات را به جــای یکباره در فواصلــی می آموزند. 
به گفته محققــان این یافته نه تنهــا روش هایی نوین 
برای بررســی حافظه ارائه می کند بلکه، نشان دهنده 

دستاوردهای بالقوه سلامتی نیز است.

ابهامات واردات آیفون

تمام سلول های بدن خاطره را به یاد می آورند
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کشاورزي

مواد غذايي تقلبي در بازار زياد شــده 
است. از آب معدني و عسل و زعفران 
گرفته تا سوسيس و كالباس. در همه 
اين مواد، ردپاي تقلب ديده مي شود. 
تقلبي كه هم قيمــت و هم كيفيت را 
پايين آورده است. بررسي هاي ســازمان غذا و دارو حكايت از 

افزايش مواد خوراكي تقلبي در بازار دارد. 
خوراكي هايي كه مشــتري زياد دارند. حالا سودجويان از هر 
شيوه اي براي فروش بيشتر اســتفاده مي كنند. يا در عسل، 
شــيره قند مي ريزند يا سوســيس و كالباس شان، خميرمرغ 
دارد، آب معدني شان تقلبي است، زعفرانشان زعفران نيست 
و... سال هاست كه رسانه هاي كشــور با حجم بالايي از اخبار 
و گزارش هايي مواجه هســتند كه هركدام از آنان در صورت 
صحت مي توانــد تبعات متعــددي براي امنيت و ســامت 
غذايي كشور داشته باشــد. يك روز در كشور عنوان مي شود 
برنج  هندي وارداتي، آلوده و سرطان زاســت. بعد از آن بحث 
وجود سم خاصي در برنج هاي ايراني مطرح مي شود يا اينكه 
آبياري ســبزي هاي كشت شــده در مزارع جنوبي تهران با 
فاضاب و آب هاي آلوده اســت و در كنار اين موارد، آلودگي 
بالاي سوسيس و كالباس، مســموميت گوشت هاي وارداتي 
از هند، شيرخشك هاي چيني و آلوده، تقلبي بودن 99درصد 
آبليمو هاي موجود در بازار و اســتفاده از روغن پالم در شير و 
ماست مصرفي مردم و...  وزارت بهداشت نيز براي چندمين بار 
اقدام به معرفي كالاهاي آسيب رسان به سامت بدون معرفي 
متقلبان كرد. چند روز پيش مديركل آزمايشگاه هاي مرجع 
كنترل غذا و دارو از رتبه بندي آب هاي آشاميدني و بطري شده 
و وجود عسل و زعفران تقلبي در بازار خبر داد و درباره صدور 
مجوز خمير مرغ نيز گفت: از نظر وزارت بهداشت استفاده از 
خميرمرغ ممنوع است اما سازمان دامپزشكي بدون توجه به 

اين ممنوعيت مجوز خمير مرغ صادر مي كند. 

   كام تلخ عسل ايراني
در حالي كه شــرايط جوي و حمايت كمرنگ از زنبورداران، 
عرصه را بر توليد عسل ايران تنگ كرده است، گروهي سودجو 
با توليد عسل تقلبي، عاوه بر آنكه به حيثيت نام عسل ايراني 
در دنيا لطمــه وارد مي كنند، بازار داخلي را نيز با مشــكات 
فراوان مواجه مي ســازند. به گفته عفت رئيســي، مديرعامل 

اتحاديه سراسري زنبورداران كشــور افزايش قيمت نهاده ها 
و هزينه توليد، قيمت بالاي تمام شده عسل مرغوب و قدرت 
خريد پايين مردم براي تهيه اين نوع و در نهايت عدم مديريت 
در بازار عســل و نظارت ضعيف ســازمان غذا و دارو بر ورود 
كالاهاي نامرغوب و تقلبي زمينه ساز گسترش توزيع و فروش 
عسل هاي تقلبي در بازار شده است.  عفت رئيسي وجود عسل 
تقلبي، صنعتي و دست ســاز در بازار را عاملــي براي كاهش 
قيمت عسل مي داند و به »كسب وكار« مي گويد: متاسفانه به 
دليل ضعف سيســتم نظارتي، عسل هاي دست ساز به راحتي 
وارد بازار شــده و باعث صدمه زيادي به اين صنف مي شوند. 
وي با هشدار بر وجود اين مشكل، تاكيد مي كند: براي مبارزه 
با ورود عســل هاي دست ســاز به بازار بايد بخشي از سيستم 
نظارتي به تشكل ها واگذار شــود. وی درباره افزايش توليد و 
توزيع عسل هاي نامرغوب و تقلبي در بازار گفت: بحث توليد 
عسل هاي تقلبي از زماني آغاز شد كه هزينه تمام شده توليد 
عســل مرغوب بالا و عما صرفه اقتصادي توليد عسل براي 
توليدكنندگان از بين رفت. اين زنبوردار در ادامه با يادآوري 
اينكه به دنبال افزايش قيمت نهاده ها و هزينه تمام شده توليد 
عسل، بســياري از توليدكنندگان دچار ورشكستگي شدند، 
می گويد: به همين علت، توليد و عرضه عســل مرغوب ايراني 
كاهش يافت و در نهايت تعادل بين عرضه و تقاضا از بين رفت و 
زمينه براي ورود عسل هاي نامرغوب و تقلبي به بازار مهيا شد. 

   بدنامي زعفران ايران با گسترش تقلب
زعفران ايران كه بيــش از 90 درصد نياز بــازار جهان را تامين 
مي كند، امروزه با مشــكاتي مواجه است كه مي تواند به راحتي 
اين جايگاه را متزلزل كند و آن تقلب در تهيه اين محصول است 
كه همزمان با افزايش قيمت آن، از ســوي برخي سودجويان در 
بازارهاي داخلي و خارجي رواج يافته است. علي احتشام، عضو 
شوراي ملي زعفران در گفت وگو با »كسب وكار« با بيان اين مطلب 
كه گلبرگ هاي گلرنگ، گلبرگ گل هميشــه بهار، ريشه هاي 
گوشت خشك شده راسته، اسپري عســل و آب يا گليسيرين، 
اســتفاده از قند آئورت، كاله هاي ذرت، ريشه هاي گندم و جو، 
پرز هاي انار، زعفران هاي زينتي و تفاله هاي مجدد خود زعفران 
راه هاي عرضه زعفران تقلبي اســت، مي گويد: بيشترين تقلب 
مربوط به زعفران در كشور امارات انجام مي شود.  اين زعفرانكار 
خراساني در ادامه با اشاره به اينكه نسبت به كشور امارات در ايران 

تقلب كمتري در زعفران صورت مي گيرد، مي افزايد: تقلب هايي 
كه در كشورمان درباره زعفران صورت مي گيرد، باعث بدنام شدن 

زعفران ايران در بازارهاي جهاني مي شود. 

   افزايش قيمت؛ دليل ايجاد تقلب
 اين عضو شوراي ملي زعفران، با تاكيد بر اينكه افزايش توليد زعفران، 

كاهش قيمت اين محصول را به دنبال دارد، مي گويد: متاسفانه افزايش 
قيمت زعفران باعث ايجاد تقلب در اين محصول شده است بنابراين 
بايد با ديد بلندمدت براي بازار زعفران برنامه ريزي كنيم تا در سطح 

كان و از نظر اجتماعي منافع كل مخاطبان اين بازار حفظ شود.
 علي احتشــام با بيان اينكه اكنون 98 درصد زعفران  كشور در 
استان خراسان رضوي و جنوبي و 2 درصد در ديگر نقاط كشور 

توليد مي شــود، كمبود نقدينگي، بالابــودن هزينه  بازاريابي، 
معرفي برنــد واحدهاي تخصصي صادراتي زعفران در ســطح 
بازارهاي جهانــي، بي ثباتي قيمت ها در بــازار داخلي، ضعف 
ســاماندهي و مديريت بر بازار زعفران و وجــود فعاليت هاي 
غيرتخصصي و كنترل نشده و تقلب زعفران در بازارهاي جهاني 

را از مهم ترين مشكات صنعت زعفران ايران عنوان مي كند. 

»كسبوكار«گزارشميدهد

حقيقت تلخ عسل، سرنوشت سياه زعفران

براســاس مصوبه دولت، كارخانه هاي 
صنايع لبني موظف بودنــد از اول تير 
9۳ شــير خام تحويل درب كارخانه را 
با قيمت ۱۴۴0تومان خريداري كنند 
اما آنها زير بار اين مصوبه نرفته اند و به 
همين دليل و با گذشــت حدود پنج ماه از اين موضوع، وزارت 
جهادكشاورزي تصميم گرفته است شير مازاد بر مصرف واحدهاي 
صنايع لبني را با قيمت تضميني خريداري كند. درحالي كه خريد 
تضميني شــير خام از اوايل هفته جاري آغاز شده، صنايع لبني 
نسبت به اين امر معترض هستند و تاكيد دارند اگر دولت با اجراي 
اين طرح مي خواهد به عنوان ابزار فشار براي بالا بردن قيمت خريد 
شير خام از سوي كارخانه ها اســتفاده كند، مسلما جز شكست 

نتيجه ديگري نخواهد داشت. 
از ابتداي تير ماه كه موضوع افزايش قيمت شير خام در دستور كار 
دولت قرار گرفت و به تصويب رسيد، تاكنون هيچ تصميم قطعي 
در اين باره گرفته نشده چراكه صنايع لبني به دليل نبود كشش 
در بازار اعام كردند نهايتا اين محصول را كيلويي ۱250 تومان 
مي توانند از دامداران بخرند بنابراين با توجه به اينكه صنايع لبني 
مصوبه دولت را درباره نرخ خريد شير خام رعايت نكردند، رئيس 
سازمان تعاون روســتايي تصميم گرفت براساس قانون، خريد 
تضميني شيرخام را به قيمت مصوب )كيلويي ۱۴۴0 تومان( آغاز 

كند تا دامداران زيان نكنند. 
در همين زمينه سيد احمد مقدسي، رئيس هيات مديره كانون 
انجمن هاي صنفي گاوداران كشور نيز چندي پيش به مهر، گفته 
است: ما از اول آذر شيرخام را به هيچ كارخانه اي به قيمتي كمتر 
از ۱۴۴0 تومان نخواهيم فروخت و در صورت امتناع آنها از اين امر، 
شير توليدي خود را به دولت مي فروشيم. اين درحالي است كه 
محمدرضا اسماعيلي، مديرعامل اتحاديه سراسري فرآورده هاي 
لبني با تاكيد بر اينكه همه تاش صنايع لبني در اين جهت است 
كه قيمت اين محصولات براي مصرف كننــده افزايش نيابد به 
ايسنا، گفته است: ۷0 درصد قيمت تمام شده توليد محصولات 
لبني وابسته به شيرخام است، اگر قيمت اين كالا افزايش يابد و 
دولت نخواهد يارانه اي بپردازد يا بايد درب كارخانه ها را بست يا 

اينكه قيمت فرآورده ها را براي مصرف كنندگان بالا برد. 

   طرح كارشناسي نشده است
محمد فربد، عضــو انجمن صنفي صنايع لبني با اشــاره به اين 
موضوع كه اجراي طرح خريد تضميني شــير از ســوي دولت، 
كارشناسي شده نيست و اين كار جز شكست براي تصميم گيران 
ارمغاني در بر نخواهد داشت، بر اين موضوع تاكيد دارد كه شير 
كالاي فسادپذيري است و بايد تبديل شــود اما اگر بخواهد به 
محصولي لبني تبديل شود كارخانه ها نمي توانند آن را گران تر 
از قيمت كنوني بفروشند كه در اين صورت قادر به افزايش نرخ 
خريد شير خام هم نيستند. اين عضو انجمن صنفي صنايع لبني 
با تاكيد بر اين موضوع كه از ســوي ديگر ظرفيت كنوني تبديل 
شير به شيرخشك در كشور محدود است، ادامه مي دهد: بنابراين 
نمي توان خريد تضميني شير را به عنوان تبديل به شير خشك 

انجام داد.  فربد معتقد است كه دولت به جاي تحمل خسارت و 
زيان براي اجراي خريد تضميني شير، يارانه غيرنقدي به دامداران 
بدهد و از آنجا كه بيش از ۷0 درصد قيمت شير را علوفه تشكيل 
مي دهد، بهترين يارانه غير نقدي بــراي دامداران همان علوفه 
ارزان قيمت است، پس بهتر است به جاي خريد تضميني شير 
و پرداخت خسارت، علوفه ارزان قيمت در اختيار دامداران قرار 
گيرد. به گفته اين دامدار اگر دولت از طرح خريد تضميني شير 
مي خواهد به عنوان ابزار فشــار براي بالا بردن قيمت خريد شير 
خام از سوي كارخانه ها استفاده كند مسلما اين طرح با شكست 

مواجه خواهد شد. 

محمدمهدي توكلي، عضو كميسيون كشاورزي مجلس نيز با بيان 
اينكه بايد سياست مشخصي در تعيين قيمت كالاها و محصولات 
مصرفي مردم اتخاذ شود، به »كســب و كار« مي گويد: ما براي 
قيمت گذاري محصولات و كالاهاي مصرفي بايد يا اقتصاد بازار 
را و يا اقتصاد دستوري را انتخاب كنيم چراكه مقدور نيست، يك 
بخش از برنامه را با اقتصاد دستوري و قسمت ديگر را با اقتصاد بازار 

تعريف كنيم. 
نماينده مردم اليگودرز در مجلس شــوراي اسامي، با تاكيد 
بر اينكه بايد تخصيص يارانه بــه توليدكننده و مصرف كننده 
در دستور كار دولت قرار گيرد، بر اين موضوع تاكيد مي كند: 

شير با ســامت انســان ها گره خورده و بايد ارزان در اختيار 
مصرف كنندگان قرار گيــرد، از اين رو لازم اســت دولت در 

تخصيص يارانه به آن اقدام كند.
 ايــن نماينده مــردم در مجلس نهم معتقد اســت زماني كه 
تمامي هزينه هــاي توليد شــير از جمله علوفه، مــواد اوليه 
پتروشيمي ها، حمل و نقل و دستمزد نيروي انساني افزايش 
يافته، نمي توان انتظار ثبات قيمت محصولات لبني را داشت. 
وي با بيــان اينكه افزايــش قيمت محصــولات لبني به تبع 
افزايش هزينه هاي جاري توليد آن رخ مي دهد، ادامه مي دهد: 
دولت به راحتي  مي تواند با تخصيص يارانه از بخش اعتبارات 

 حوزه ســامت، از افزايش قيمت شــير و محصــولات لبني 
جلوگيري كند. 

اين نماينده مردم در مجلس نهم، با بيان اينكه تا زماني كه قيمت ها 
در بازار واقعي نشود افزايش نرخ ها طبيعي است، تاكيد مي كند: ما 
معتقد هستيم كه موضوع شير و امثال چنين محصولاتي دو وجه 
دارد، يك وجه توليد كننده و يك وجه مصرف كننده كه بايد هر دو 
مورد حمايت دولت قرار گيرند. عضو كميسيون كشاورزي، آب و 
منابع طبيعي مجلس شوراي اسامي، معتقد است: نبايد هزينه 
پايين آوردن نرخ كالاي مصرفي مــردم را از جيب توليدكننده 

تامين كنيم. 

»كسبوكار«گزارشميدهد

تدبير دولت براي بازار شير
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سبکزندگي

سيگار پشت سيگار، لعنت به 
اين خود آزار! شاعر مي گويد. 
سيگاري كه خود سيگاري ها 
انــگار مي دانند بد اســت و 
اما بازهــم مي بينيد كه لاي 
انگشتانشان تاب مي خورد و دود مي پراكند. وقتي 
مي پرسيد: چرا ترك نمي كني؟ سر تكان مي دهد: 
مي خواهم اما نمي توانم. چسب نيكوتين، آدامس 
ترك ســيگار و حتي الكترواســموك خريده ام 
ولي فايده ندارد. با انگشــتش به شــقيقه اش 
مي كوبد، اينجا ايراد دارد، اينجا وابســته شده! 
اين روزها سيگار معضلي شده است. سيگاري ها 
 كمر همت بــه تــرك آن بســته اند و در اين 
ميان بازار تبليغات براي خريد محصولات ترك 
سيگار داغ است. »ســيگار الكترونيكي« از آن 
دســته محصولاتي اســت كه به دليل تبليغات 
قوي در سراسر دنيا توانسته بازار خوبي به دست  
آورد. آخرين بررســي هاي وزارت بهداشــت، 
درمان و آموزش پزشــكي نشان مي دهد حدود 
12 ميليون نفر در كشــور سيگار مي كشند و اين 
در حالي است كه سالانه 30 هزار ميليارد تومان 
صرف بيماري و مرگ ناشــي از سيگار مي شود. 
بر اساس اين بررسي ها؛ ســالانه 11 هزار نفر در 
 كشور بر اثر اســتعمال دخانيات جان خود را از 

دست مي دهند.
  طي دو سال اخير هشت هزار ميليارد تومان براي 
درمان سرطان در كشور هزينه شده است و اين 
در حالي است كه ترك ســيگار كار بسيار مهم و 
با ارزشي است، زيرا اگر تنها 30 درصد از مرگ و 
مير هاي سرطان ناشي از استعمال دخانيات باشد، 
به راحتي مي توان آمار مرگ و مير ناشي از سرطان 
را كاهش داد. براي ترك سيگار اين روزها دوباره 

تبليغات الكترواسموك صدر اخبار شده است. به 
هر داروخانه اي سرمي زنيد، تبليغات اين محصول 
ديده مي شود و علاوه بر آن شبكه هاي ماهواره اي 
و سايت ها هم در اين زمينه فعال هستند اما اين 
محصول استاندارد نيســت و فاكتورهاي تاييد 
وزارت بهداشــت جهاني را ندارد. دانشمندان 
ژاپني روز پنج شنبه، ششــم آذر گفتند كه مواد 
سرطانزاي سيگار الكترونيكي تا 10 برابر بيشتر از 
سيگار معمولي است. اين خبر ضربه بزرگ ديگري 
است به اعتبار اين محصول جديد كه ادعا مي شد 
از ســيگار معمولي زيان كمتري دارد. به گزارش 
خبرگزاري فرانسه از توكيو، سيگار الكترونيكي 
كه در سراســر دنيا و به ويژه در ميان جوانان با 
استقبال خوبی روبه رو شده، با بخار مايعات معطر 
كار مي كند. بخار حاوي نيكوتين مانند ســيگار 
معمولي استنشاق مي شود اما دودي ندارد. يكي از 
مقامات وزارت بهداشت ژاپن به خبرگزاري فرانسه 
مي گويد: پژوهشــگران در بخار انواع مختلف 
سيگار الكترونيكي مواد سرطانزا مانند فرمالدئيد 
و استاليدهيد پيدا كرده اند. مقام ياد شده افزود 
اين تحقيقات كه به سفارش وزارت بهداشت ژاپن 
انجام شده، نشان مي دهد كه فرمالدئيد موجود در 
بخار سيگار الكترونيكي بيشتر از سيگار معمولي 

است. 

  سيگار ترك سيگار، كذب است
اگر سري به تبليغات اين محصول بزنيد با مدل هاي 
مختلف آن روبه رو مي شــويد. »الكترواسموك 
جديد ego قطره اي كه نيــازي به تعويض فيلتر 
ندارد«، »دستگاه ترك ســيگار الكترواسموك 
با يک ســال گارانتــي تعويــض تضميني«، 
»الكترواسموك اصل مشــكي 2013 طرحدار« 

اين مدل ها از 16هزار تومان آغاز مي شــود و تا 
220 هزار تومان هم قيمــت دارد. اين محصول 
به راحتي در دسترس اســت و انگار نه انگار كه 
به تازگي دانشــمندان راجع به ســرطانزا بودن 
آن هشدار داده اند. در همين زمينه دكتر اسلام 
پناه، پزشک و مشــاور تلفني مركز ترك سيگار 
بيمارستان مسيح دانشــوري به »كسب و كار« 
مي گويد: »مهم ترين عارضه محصول ترك سيگار 
اين است كه عادت سيگار به دست گرفتن از فرد 
جدا نمي شــود. اگر فرد با الكترواسموك سيگار 
را هم ترك كند، بعــد از مدتي چون آن عادت از 
بين نرفته است، باز به سمت سيگار بازمي گردد 
و اصلا از لحاظ علمي اين محصول تاييد نشــده 
است.« اين متخصص دليل حجم بالاي توزيع اين 
محصول در بازار داخلي را چنين شرح مي دهد: 
»متاســفانه هر محصولي كه از كشورهاي ديگر 
برگشت مي خورد و فاقد استاندارد است در بازار 
يافت مي شود و بايد اراده اي قوي تصميم بگيرد تا 
جلوي اين امر گرفته شود تا مشخص شود عده اي 
به بهانه سود اقتصادي اين محصول، با جان مردم 

بازي مي كنند!«

 ريه ناسالم با سيگار ترك سيگار
دكتر حميد سهراب پور، فوق تخصص بيماري هاي 
ريوي نيز درباره اين محصــول و عوارض آن به 
»كسب و كار« مي گويد: »سيگارهاي الكترونيكي 
كه در تبليغــات تجــاري از آنها بــه عنوان 
الكترواسموك نام برده مي شود، نه تنها در ترك 
سيگار به افراد ســيگاري كمكي نمي كند، بلكه 
اســتفاده از آنها موجب بروز مشكلات ريوي و 
گاهي سرطان در فرد مي شود. وقتي اين محصول 
خودش داراي مواد شيميايي است و حتي نيكوتين 

در آن وجود دارد، چگونــه مي تواند منجر به 
ترك سيگار بشود؟! اين روزها مطالعات علمي 
انجام شده در اين زمينه در كشورهاي مختلف 
نيز گوياي اين مساله اســت و نشان مي دهد كه 
اين وسيله نه تنها نمي تواند كمک زيادي به ترك 
سيگار كند بلكه مي تواند بيماري هاي مختلفي نيز 
براي افراد ايجاد كند اما متاسفانه اين روزها براي 

كسب ســود اقتصادي تنها گزينه اي 
كه مــورد توجه قــرار نمي گيرد 
سلامت مردم است. اين محصول 

داراي قيمت هاي مختلفي است، 
بســته بندي  جذابی دارد ولي 
از ســلامت يا ترك سيگار در 
آن خبري نيست. نيكوتين يا 

موادي كه در اين وسيله از آنها 
استفاده مي شــود، از آنجايي 

كه ارتباط مســتقيمی با 
ريه ها دارد، ســبب بروز 
برونشيت مزمن و التهاب 
ريه ها مي شود. بر اثر اين 
التهابات و فعل و انفعالاتي 

كه در ريه ها رخ مي دهد، مواد 
ســمي به نام راديكال هاي آزاد در 

ريه ها به وجود مي آيد و در نهايت 
مي تواند به سرطان ريه منجر 

شود.«

»كسبوكار«درگفتوگوباكارشناسان،مضرات»الكترواسموك«رابررسيميكند

سيگارتركسيگار،تركسيــــگارنميكند!

مربیانبدونبیمهباحقوقپایین

مهدكودكهایخاكستـریشهر
خانواده ها كودكانشــان را بــراي آموزش مهارت هــاي زندگي و آينــده اي بهتر به 
مهدكودك ها مي فرســتند امــا وقتي پاي درد و دلشــان مي نشــيني از بدخلقي و 
پرخاشگري كودكانشان بعد از ورود به آنجا شكايت دارند. كودكاني كه پدرومادر شاغل 
دارند و از سه ماهگي با محيط مهد آشنا مي شوند نيمي از اوقات زندگي و كودكي شان 
را در مهدكودك ها مي گذرانند. درصد بسيار زيادي از مربياني كه در اين مهدكودك ها 
به آموزش كودكان مي پردازند هيچ گونه مهارتي در اين زمينه ندارند و اغلب مدرك 
رشته تحصيلي آنها ربطي به شغلشــان ندارد. دوران كودكي تاثيرگذارترين دوران 
زندگي انسان است كه متاسفانه قرباني بي توجهي ها و ســهل انگاري هاي مديراني 
مي شود كه حساسيت آن را به بازي مي گيرند.  نشسته روي لبه سيماني باغچه اي كه 
درخت هاي خشك شده اش را گل هاي پارچه اي بي رنگ و رو چسبانده اند. صورتش را 
ميان كف دست هايش گرفته و آرنجش را به زانوهايش چسبانده و به دوردست ها نگاه 
مي كند. دوردست هايش همكلاسي هايي هستند كه در استخري پر از توپ هاي رنگي 
بالا و پايين مي پرند. گاهي سر همديگر را به زير توپ ها فشار مي دهند و گاهي دور از 
چشم مربي سعي دارند توپ را در جيب هايشان بگذارند و در كلاس به همديگر پرتاب 
كنند و فرياد مربي را بشنوند. مربي اجازه بازي كردن با بچه ها را به او نمي دهد. هراز 
گاهي چشم به چشم مي شوند و اخم هاي معلم را كه مي بيند دلش براي فرو رفتن در 
استخر توپ بيشتر غنج مي رود. لاله گوش تا زير فكش قرمز شده و دست هاي سردش 

را بر گوش داغ شده اش مي كشد و به سمت استخر توپ مي دود. 

  خانه هاي كلنگي و كلاس هاي تاريک 
لبخند اغراق آميز و رنگ پريده حاجي فيروز هايي كه انگار سال ها پيش با رنگ پلاستيك 
روي ديوار كشيده اند، همراه تكه هاي آجر بيرون زده از ميان صورتشان ترس را به جانت 
مي اندازند. كف سيماني كلاس ها را انگار بارها و بارها با رنگ قرمز پوشانده اند و دوباره 
رنگ ها تكه تكه شده است. كلاس ها تاريك است و پنجره هاي كوچكش را مرغابي هاي 
شوميزي گرفته اند. در اين خانه دوطبقه 8 اتاق تبديل به كلاس شده اند، يك اتاق به 
نام اتاق بازي است كه با موكت فرش شده و بطري هاي پر از الكلي كه خزندگاني را در 
آن گذاشته اند نشان از استفاده فضاي آزمايشگاهي دارد. دو نفر خدمه ميانسال مدرسه 
مي دوند تا هرچه زودتر غذاي بچه ها را در آشپزخانه فراهم كنند. بوي پيازداغ خوراك 

لوبيا تمام فضاي سالن و كلاس ها را پر كرده است. 

 حقوق 300 هزار توماني بدون بيمه
 مربي يكي از كلاس هــا مي گويد: براي ثبت نام هر كدام از بچه ها شــهريه اي معادل 
400هزار تومان گرفته مي شود اما به گفته مدير مدرسه تمام شهريه صرف هزينه غذا و 
چيزهاي ديگر مي شود. ما مجبوريم اول مهر هر سال خودمان براي تزئين كلاس هايمان 
ايده بدهيم. تنها چيزي كه در اختيارمان مي گذارند مقداري كاغذ رنگي و چســب و 
شوميز است. گاهي شوهرم در درست كردن اين تزئينات كمك مي كند اما اين داستاني 
است كه هر سال دهه فجر هم تكرار مي شود. دريافتي ماهانه من در هر ماه 300 هزار 
تومان بدون بيمه است. در دانشگاه حسابداري خوانده ام و متاسفانه هزينه هاي زندگي 
زياد است و همسرم به تنهايي نمي تواند از پس آنها بربيايد و مجبورم كمك خرجش 
باشم. دختر مدير مهد به تازگي از همسرش جدا شــده و مدير او را به عنوان ناظم در 
كودكستان استخدام كرده است و 4 نفر از 8 مربي از اعضاي فاميل و آشنايان او هستند. 
متاسفانه مربيان هيچ مهارتي براي اداره كلاس و مديريت كودكان ندارند. گاهي دور 
ميزش حلقه زده اند و هر كدام چيزي مي خواهند. يكي براي بيرون رفتن اجازه مي گيرد، 
ديگري مي خواهد خميربازي كند، دو نفر از بچه ها هم در گوشه اي از كلاس به جان هم 
افتاده اند. مربي كلافه شده و فرياد مي زند تا بچه ها را آرام كند اما اين آرامش لحظه اي 

بعد دوباره به همهمه تبديل مي شود. 

 مربي هايي كه در كودكان توليد ترس مي كنند
دكتر هراير دانليان؛ روانشــناس كودك درباره فضاي چنين مهدكودك هايي به 
»كسب وكار« مي گويد: هنوز در كشــورهاي غربي هم ضرورت وجود مهدكودك 
براي كودكان اثبات نشــده اســت. كودكان در چنين ســني نياز بــه ارتباطات 
بازي گونه دارند. حالت هايي مانند اندوه، خشــونت، شــادي، محبت، اميدواري 
و امثال آن در دوره مهدكودك و دبستان شــكل مي گيرد. گروهي از مربيان كه 
باعث ايجاد مشــكلات عاطفي در كودكان مي شوند، كســاني هستند كه منشأ 
ترس را در كودكان به وجود مي آورند. اين منشــأ ترس را مي توان با تنبيه بدني 
يا لفظي و حتي طرز نگاه در كــودكان ايجاد كرد. به همين دليــل اين انتظار از 
سازمان هاي مســئول از جمله سازمان بهزيســتي و همچنين آموزش و پرورش 

 مي رود كه نســبت به آموزش مربيان پيــش از ورود آنان بــه كار اقدامات لازم 
را انجام دهند. 

 صلاحيت وضعيت رواني مربيان مهد كودك
به گزارش ايسنا، چندي پيش آرزو ذكايي؛ مديركل دفتر امور كودكان و مهدهاي 
كودك  سازمان بهزيستي كشور از اجراي طرح »پرونده سلامت رواني و اجتماعي 
براي مربيان و مديران مهدهاي كودك« از ســال آينده در سراســر كشــور خبر 
داد و گفت: در حال حاضــر در گزينش مربيان و مديران مهدهــا، دريافت گواهي 
سلامت روان و جسم آنها بسيار مهم است و آن گواهي در پرونده مهدهاي كودك  
وجود دارد. در اين طرح مربيان و مديران در طول ســال دو بــار مورد ارزيابي هاي 

 رواني و اجتماعي قــرار می گيرند تا مطمئن شــويم اين افراد از ســلامت كامل 
برخوردارند.  در آغاز سال تحصيلي 93 سازمان بهزيستي آيين نامه اي را براي نحوه 
فعاليت مهدهاي كودك در كل كشــور اعلام كرد. در اين بخشنامه ريز هزينه هاي 
دريافتي از خانواده ها به همراه خدمات مهدها ارائه شده است. اما چند درصد از مهدها 
اين بخشنامه را رعايت مي كنند؟ چند درصد والدين از وجود چنين قوانيني آگاهي 
دارند؟  سال هاي سال است كه ادارات و سازمان هاي مختلف هر كدام مهدكودكي را 
براي نگهداري از فرزندان كودكانشان راه اندازي مي كنند و مديريت آن را به كساني 
مي سپارند كه هيچ گونه تجربه اي از آموزش و پرورش كودكان ندارند. اين داستان هر 
سال همچنان تكرار مي شود و همراه با آن تعداد كودكاني كه با ترس به كودكي شان 

خيره مي شوند، بيشتر مي شود. 
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تشویق و تکریم کارمندان فساد 
ستیز در کنار تذکر و برخورد با 

افراد اهمال کار و خاطی
دفتر مرکزی حراست بانک توســعه تعاون با 
هدف صیانت از ســامت اداری و حفظ حقوق 
مردم و بیت المال  در یک اقدام  ســتودنی، از 
کارکنانی که با رد پیشنهاد دریافت هدایا از سوی 
مشتریان، عزت نفس و کرامت انسانی خود را 
پاسداری کرده  و مروجان قانون مداری، حراست 
از سامت محیط اداری و مقابله با ترویج فساد 

بودند، قدردانی کرد. 
سید حسام الدین طباطبایی مدیر دفتر مرکزی 
حراست در آیین قدردانی از آقایان بخشایش، 
سلیمانی، علوی، شعبان و جمالی از کارکنان 
فناوری اطاعات و ارتباطات و اداره کل سرمایه 
گذاری بانک توسعه تعاون، با بیان اینکه رسالت 
اصلی دفتر مرکزی حراســت، مراقبت از همه 
اجــزای بانک در مقابل اقســام انحــراف ها و 
حفاظت و صیانت از کارکنان در برابر آسیب ها 
و تهدیدهای احتمالی اســت، افزود: حراست 
مرکزی بانک توســعه تعاون در کنــار تذکر و 
برخورد با افراد خطا کار،  تشویق، تکریم و تجلیل 
همکاران شایسته و صالح خود را که در اعتای 
فرهنگ سازمانی و مقابله با تباهی و شناسایی 
گلوگاههای فساد ، مفید و موثر هستند، بر خود 

فرض می داند.
در این آیین بــا اعطای الواح تقدیــر و هدایا از 

نامبردگان قدرشناسی شد. 
گفتنی است طباطبایی پیش از این نیز با صدور 
دستور راه اندازی خط ارتباط تلفنی مستقیم 
کارکنان این بانــک با رییس دفتــر مرکزی 
حراست توانسته است روابط بین کارکنان بانک 
و حراست را تعمیق  و عاوه بر تقویت  انگیزه در 
بین کارکنان، بخش قابل توجهی از مشکات 

کاری و اداری همکاران را نیز مرتفع نماید.
پرهیز از عافیت طلبی با انجام سفرهای استانی، 
دیدار چهره به چهــره و گفت و گوی صمیمی 
و حضوری ســید حســام الدین طباطبایی با 
کارمندان بانک توسعه تعاون، از او شخصیتی 
گرامی و مدیری قابــل اطمینان و اتکا در میان 

همکاران این بنگاه اقتصادی ساخته است.

مدیــر اجرایــی ســتاد 
عمومــی  سرشــماری 
کشــاورزی استان سمنان 
از مشــارکت ۲۵۰ نفر در 
ششمین دوره سرشماری 
عمومی کشاورزی در این 
اســتان خبر داد و گفت: حدود ۷۰ نفر با مراجعه 
حضوری به بهره برداران بخش کشاورزی کار جمع 

آوری آمار و داده ها را در استان انجام می دهند.
نادر مالکی در نشســت خبری با اصحاب رســانه 
استان خواستار همکاری رســانه ها در آگاه سازی 
کشاورزان برای مشــارکت حداکثری کشاورزان و 
بهره برداران در سرشماری کشاورزی استان سمنان 
شــد و اظهار کرد: اگر آمار درست و دقیق نباشند، 
تصمیم گیری ها در سطح کان با مشکات جدی 

روبرو می شوند.
وی ادامــه داد: برنامه ریزی هــا در ســطح ملی و 
استانی بر مبنای همین آمار و سپس بر مبنای این 

برنامه ریزی ها، بودجه ریزی انجام می شود.
مدیر اجرائی ستاد سرشــماری کشاورزی استان 

سمنان با اشــاره به آغاز ششمین دوره سرشماری 
عمومی کشاورزی در استان افزود: اگر می خواهیم 
که به روند رو به رشد توسعه در استان کمک کنیم 
باید همه مردم و خصوصا بهره برداران را به مشارکت 

و همکاری در برپایی این سرشماری ترغیب کنیم.
وی با بیان اینکه اطاعات حاصل از این سرشماری 
، مبنای تصمیم گیــری در طی ۱۰ ســال آینده 
کشــور خواهد بود، ادامه داد: انتظــار می رود که 
همه دستگاه ها به منظور آگاهی بخشی به مردم و 
بویژه روستائیان استان از این سرشماری عمومی، 
همکاران ما در ســتاد سرشماری اســتان را یاری 

کنند.
رئیس ســازمان مدیریت و برنامه ریزی اســتان از 
توســعه به عنوان یــک زنجیره به هم پیوســته از 
حلقه های مختلف نام برد و گفت: آسیب به هر کدام 
از حلقه ها، فرآیند توســعه را دچار مشکل می کند 
چرا که توسعه یک فرآیند و لذا تحقق آن مستلزم 

طی شدن این فرآیند است.
وی با بیان اینکه اجرایی شــدن سرشماری ها یک 
کار ملی است، افزود: همه دولت ها فارغ از ذائقه ها و 
رویکردهای سیاسی شان بر مبنای همین داده های 

آماری برنامه ریزی می کنند.

وی با بیان اینکه دولت چهاردهم امیدهایی در بین 
اقشــار مختلف مردم ایجاد کرده است، تصریح کرد: 
اجرایی شدن سرشماری باید با دقت تمام و در زمان 
مناسب انجام شود تا داده های کیفی جمع آوری کند.

مالکی از مشــارکت ۲۵۰ نفر در ششــمین دوره 
سرشماری عمومی کشــاورزی در این استان خبر 
داد و یادآوری کرد: حدود ۷۰ نفر با مراجعه حضوری 
به بهره برداران بخش کشاورزی کار جمع آوری آمار 

و داده ها را در استان انجام می دهند.
رئیس ســازمان مدیریت و برنامه ریزی اســتان با 
بیان اینکه این افراد دوره های آموزشــی متعددی 
را طی کردند خاطرنشــان کرد: فرآیند جمع آوری 
اطاعات با استفاده ز ابزار الکترونیکی انجام می شود 
و اطاعات جمع آوری شده، به طور روزانه در اختیار 

مرکز آمار ایران قرار می گیرد.
معاون مدیریت و برنامه ریزی اســتان و دبیر ستاد 
سرشماری کشاورزی استان هم از برآورد افزایش 
دو برابری تولیــد ناخالص داخلی این اســتان در 
مقایسه با آخرین سرشــماری عمومی کشاورزی 

استان خبر داد.
رضا عبدالله زاده، اظهار کرد: براســاس پیش بینی 
کارشناسان جی دی پی )GDP(  یا تولید ناخالص 

داخلی استان سمنان در سال ۱۴۰۳ به بیش از ۲۵۰ 
همت می رسد.

دبیر ستاد اجرایی سرشــماری عمومی کشاورزی 
اســتان در خصوص چرایی اصرار بر اســتفاده از 
روش های ســنتی جمع آوری اطاعــات با وجود 
سطح بالای دسترسی اســتان به آمارهای واقعی 

بهره برداران از طریق ســامانه های متعدد طراحی 
شــده اظهار کرد: با توجه به تعدد این ســامانه ها، 
مرکز آمار ایران به دنبال مدرن سازی نظام آماری 
کشور است اما تحقق این امر نیازمند یک بازه زمانی 
طولانی تری اســت و به طور قطع در آینده محقق 

خواهد شد.

مدیر اجرایی ستاد سرشماری عمومی کشاورزی استان سمنان: 

همه دستگاه ها به منظور آگاهی بخشی به مردم در ستاد  سرشماری عمومی کشاورزی استان را یاری کنند

مهندس سلیمیان این رزمایش و مانور را دفاع کردند:مانور ساعت 
صفر یکی از مهم ترین برنامه های عملیاتی و آموزشی در صنعت 
گاز است که به منظور آماده ســازی واحدهای امداد و حوادث گاز 
برای واکنش سریع در برابر حوادث و بحران های احتمالی برگزار 

می شود. این مانور معمولاً با هدف ارزیابی توان عملیاتی و هماهنگی 
بین تیم های مختلف امدادی، ارزیابی کارایی تجهیزات، آزمایش 
سیســتم های ارتباطی و افزایش آمادگی کارکنان در شــرایط 
اضطراری انجام می گیرد. در استان چهارمحال و بختیاری، به عنوان 
یکی از مناطق مهم در تأمین گاز طبیعی کشور، اهمیت این نوع 

مانورها دوچندان است.
هدف از برگزاری این مانور در استان چهارمحال و بختیاری، ارتقاء 
آمادگی واحدهای امداد و حــوادث گاز برای مدیریت بحران های 
مختلف، شبیه سازی شرایط واقعی برای واکنش به حوادث و آشنایی 
کارکنان با شیوه های مدیریت بحران است. به طور خاص، اهداف این 

مانور شامل موارد زیر می باشد:

ارزیابی و تمرین عملیات امدادی - آمادگی در برابر شرایط بحرانی 
- آزمون تجهیــزات و فناوری های جدید - ارتقــای همکاری و 

هماهنگی تیم ها - 
مانور ساعت صفر در واحدهای امداد و حوادث گاز در چند مرحله 
اصلی برگزار می شود که هرکدام از این مراحل برای ارزیابی نقاط 
قوت و ضعف در عملیات های امدادی و پیشگیری از حوادث طراحی 

شده اند:
۱. شبیه سازی وقوع حادثه  ۲. اعام و واکنش اولیه ۳. مدیریت و 

هماهنگی در محل حادثه ۴. ارزیابی و بازخورد
در این مانور، از جدیدترین تجهیــزات و فناوری های صنعت گاز 
برای شبیه ســازی حوادث و واکنش به آن ها اســتفاده می شود. 

برخی از تجهیزات کلیدی شامل: دستگاه های شبیه سازی نشت 
گاز - سیستم های ارتباطی پیشرفته - تجهیزات آتش نشانی و ایمنی 

دوربین های نظارتی و پهپادها
در مانور ساعت صفر، هر تیم و واحد باید وظایف مشخصی را بر عهده 
بگیرد و در کنار یکدیگر همکاری کننــد تا حادثه به بهترین نحو 

ممکن مدیریت شود. این تیم ها شامل موارد زیر هستند:
تیم های امداد و نجات - تیم های آتش نشــانی - تیم های فنی - 

تیم های پزشکی - تیم های امنیتی و انتظامی
مانور ســاعت صفر در واحدهای امداد و حوادث گاز شــرکت گاز 
استان چهارمحال و بختیاری نقش بسیار مهمی در ارتقاء آمادگی و 

توانمندی کارکنان و تیم های امدادی ایفا می کند.

آیین افتتاحیه خیابان ۴۵ شهید تختی جنب امام زاده سیدصدرالدین 
و خیابان میراشرف به سمت جاده قدیم اردبیل_مشگین شهر به طول 
۱۳ کیلومتر با حضور نائب رئیس مجلس شورای اسامی، استاندار، 
فرماندار، شهردار، اعضای شورای شهر و جمع کثیری از مسئولین 

استان اردبیل، خبرنگاران، اصحاب رسانه و عموم مردم برگزار شد. 

به گزارش پایگاه اطاع رسانی روابط عمومی شهرداری اردبیل، در این 
مراسم علی نیکزاد، نائب رئیس مجلس شورای اسامی، با بیان  این که 
احداث خیابان شهید تختی اقدامی ارزشــمند از سوی شهرداری 
 است، افرود: مدیریت شهری اردبیل بابت موفقیت ها و تاش ها باید 

الگو قرار گیرد. 

سیدحامد عاملی استاندار اردبیل، پیشرفت استان در ۳ سال گذشته 
را موفقیت آمیز عنوان کرده و اظهار داشت: به لطف خدا در همین 
مدت کم در تمامی حوزه های زیربنایی، اقتصادی، سامت، فرهنگ 

و بالاخص حوزه عمران شهری، شاهد اتفاقات خوبی شدیم.
محمود صفری شهردار اردبیل نیز در این مراسم  با اشاره به پروژه های 

اجرا شده اخیر در شهر اردبیل، افزود: عاوه بر پروژه میدان بسیج که 
مدت زیادی یکی از مطالبات اصلی بوده و اجرایی شد، ساماندهی 
وانت بارهای در سطح شهر نیز انجام شد، این اقدام با حمایت های ویژه 
دادستانی و همکاری نیروهای نظامی و انتظامی و سایر دستگاه های 

اجرایی  صورت گرفت.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

مانور ساعت صفر در واحدهای امداد و حوادث گاز شرکت گاز استان چهارمحال و بختیاری

 مدیریت شهری اردبیل بابت موفقیت ها و تلاش ها باید الگو قرار گیرد

خبر

استان ها

تاسیس شرکت سهامی خاص تیوان پیشگامان صنعت رستاک درتاریخ ۲۰/۰8/۱۴۰۳ به شماره ثبت ۷869۰ به شناسه ملی ۱۴۰۱۳9۲6۲۲۲ ثبت و امضا ذیل دفاترتکمیل گردیده که خاصه 
آن به شرح زیر جهت اطاع عموم آگهی میگردد. موضوع فعالیت :طراحی، ساخت، تولید و تامین کلیه قطعات یدکی کارخانجات- ارائه کلیه خدمات پیمانکاری، مهندسی و اجرای پروژه ها و 
طرح های صنعتی - اجرای کلیه عملیات نصب ، راه اندازی ، تعمیر و نگهداری کارخانجات ، ماشین آلات و مجتمع های صنعتی در زمینه های فولاد، نفت ،گاز، پتروشیمی و سایر کارخانجات 
در شاخه های فنی و مهندسی، ساخت انواع قالب های فلزی در زمینه برش، خم و برای ساخت قطعات پاستیک و لاستیک - اخذ وام و تسهیات از بانکهای دولتی و خصوصی صرفآ جهت 
تحقق اهداف شرکت خرید، فروش، صادرات و واردات کلیه کالاهای مجاز بازرکانی - تامین نیروی انسانی متخصص و غیرمتخصص به صورت موقت - شرکت در مناقصات و مزایدات دولتی و 
خصوصی - اخذ و عطای نمایند گی از شرکتهای دولتی و خصوصی - انعقاد قرارداد با کلیه اشخاص حقیقی و حقوقی درصورت لزوم پس از اخذ مجوزهای لازم از مراجع ذیربط مدت فعالیت : 
از تاریخ ثبت به مدت نامحدود مرکز اصلی : استان اصفهان، شهرستان اصفهان، بخش مرکزی، شهر اصفهان، امیر کبیر، خیابان کار و کارگر، خیابان )فرعی ۵ شمالی(، پاک ۳۲، پاک قدیم 
۳6-بلوک ۷، طبقه همکف کدپستی 8۱9۵۱۴8۳۵۷ سرمایه شخصیت حقوقی عبارت است از مبلغ ۱۰,۰۰۰,۰۰۰ ریال نقدی منقسم به ۱۰۰۰۰ سهم ۱۰۰۰ ریالی تعداد ۱۰۰۰۰ سهم آن 
با نام عادی مبلغ ۱۰۰۰۰۰۰۰ ریال توسط موسسین طی گواهی بانکی شماره ۱۴۰۳۰8۱۲۱۲ مورخ ۱۳/۰8/۱۴۰۳ نزد بانک صادرات شعبه مشیرالدوله با کد ۱9۰۱۷۷۰ پرداخت گردیده 
است اعضا هیئت مدیره آقای مجید جلیلی به شماره ملی ۱۲9۲۳۱8۷6۷ به سمت رئیس هیئت مدیره به مدت ۲ سال و به سمت عضو اصلی هیئت مدیره به مدت ۲ سال آقای مجتبی جلیلی 
به شماره ملی ۱۲9۲۴۰۲۳۴۲ به سمت نایب رئیس هیئت مدیره به مدت ۲ سال آقای حمید ضیغم پور به شماره ملی ۴66۰۰۰۵۵۰۱ به سمت مدیرعامل به مدت ۲ سال و به سمت عضو 
اصلی هیئت مدیره به مدت ۲ سال دارندگان حق امضا : کلیه اوراق و اسناد بهادار و تعهد آور شرکت از قبیل چک ، سفته ، بروات ، قراردادها عقود اسامی و همچنین کلیه نامه های عادی و 
اداری با امضاء مدیر عامل یا رئیس هیئت مدیره هر یک به تنهایی همراه با مهر شرکت معتبر می باشد. اختیارات مدیر عامل : طبق اساسنامه بازرسان آقای سعید پورعباسی رعنانی به شماره 
ملی ۱۱۳۰۰۳۳۰۲۳ به سمت بازرس اصلی به مدت ۱ سال آقای عباس ماهرانی به شماره ملی ۱۲9۰۷۳۳۱6۳ به سمت بازرس علی البدل به مدت ۱ سال روزنامه کثیر الانتشار کسب و کار 
جهت درج آگهی های شرکت تعیین گردید. بموجب مجوز شماره ۰۴۲۵۷۷۰۱۲۰ مورخ ۲8/۰۲/۱۴۰۱ ۲8/۰۲/۱۴۰6 تاسیس گردید. ثبت موضوع فعالیت مذکور به منزله اخذ و صدور پروانه 

فعالیت نمی باشد. اداره کل ثبت اسناد و اماک استان اصفهان اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری اصفهان )۱8۲۵۰۳۱(

آگهي موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین 
تكلیف وضعیت ثبتي و اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمی 
برابر راي شماره ۱۴۰۳6۰۳۱9۰۷8۰۱۴۲۰۵ هیات دوم  تصرفات 
مالکانه بامعارض  آقاي مجتبي ســعید به شناسنامه شماره ۵9 
کدملي ۳۱۷98۵6۱6۵ صادره بردسیر  فرزند یدالله در ششدانگ 
یکباب خانه  به مساحت ۳۷۵ مترمربع پاک شماره ۱8996 فرعي 
از ۳968 اصلي مفروز و مجزی شده از پاک 88۰ فرعی از اصلی 
مذکور  واقع در بخش۲ حوزه ثبت ملک منطقه دو کرمان  آدرس 
کرمان بلوار شهیدان ماهانی اراضی جواد الائمه بلوک D     قطعه 9۳ 
خریداري از مالک رسمي آقاي سیدعباس عمرانی  محرز گردیده 
اســت.لذا به منظور اطاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ 
روز آگهي مي شــود در صورتي که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهي به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و 
پس از اخذ رســید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، 
دادخواست خود را به مراجع قضایي تقدیم نمایند.بدیهي است در 
صورت انقضاي مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۳/۰8/۲۱                               

تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۰6/۰9
محمود مهدی زاده
رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه دو کرمان

شناسه آگهی ۱8۲۲۵۴۱

آگهي موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین 
تكلیف وضعیت ثبتي و اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمی 

برابر راي شماره ۱۴۰۳6۰۳۱9۰۷8۰۱۳۴۱8 هیات دوم  تصرفات 
مالکانه بامعارض آقاي حمزه حاج محمدي به شناسنامه شماره 88 
کدملي ۴8۲99۴8۱۲۴ صادره راین  فرزند وجه اله درششــدانگ 
یکباب خانه به مساحت ۲۲6,۵۲ مترمربع پاک شماره۳۳۲ فرعي 
از۷۵ اصلي واقع در  بخش6 حوزه ثبت ملک منطقه دو کرمان آدرس 
کرمان شهرک هشت بهشت بلوار هشت بهشت کوچه ۲۷ انتهای 
کوچه سر نبش   سمت راست خریداري از مالک رسمي آقاي جواد 
حســینی گوهری محرز گردیده اســت.لذا به منظور اطاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهي مي شــود در صورتي که 
اشخاص نسبت به صدور ســند مالکیت متقاضي اعتراضي داشته 
باشند مي توانند از تاریخ انتشار اولین آگهي به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه 
از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایي تقدیم 
نمایند.بدیهي اســت در صورت انقضاي مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.       
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۳/۰8/۲۱                               

تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۰6/۰9
محمود مهدی زاده
رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه دو کرمان

شناسه آگهی ۱8۲۲۵۴۵ 
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 کسب و کار

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

كانال تلگرامي گنجينه كتاب داراي بخش »ياران گنجينه كتاب« است كه 
اعضاي كانال دست نوشته هاي خود را براي انتشار در كانال مي فرستند. 
در اين ستون هر روز با اين دست نوشته ها همراه خواهيم شد. در صورت 

علاقه مي توانيد متن هاي خود را براي اين كانال بفرستيد.

رنگ عزا
  زهره زرگر

مادرم وقتى مرد، پاسبان ها همه كاسب بودند. 
مرد همسايه از من پرسيد: دخترم كمك مى خواين؟

من از او پرسيدم... 
من از او هيچ نپرسيدم و از او هيچ نخواســتم من و فقط چشم در نگاهش 

دوختم پاسخى سر دادم: ممنون همه چى رو به راهه... 
و نبود خوب نبود، حال ويرانه من خوب نبود، بس كه ناليدم اندر سر خود، 

درد موج مي زد لابه لاى خاطرات ناتمام مانده من. 
مادرم وقتى مرد، پدرم بى خبر از راه رســيد، خواهرم گريان شد، دست در 

گريبان پدر انداختم: پدر مادر رفت! 
مادرم لالايى مى خواند، خط خوبى كه نداشت 

اما شعرهاى خوبى مي سرود وصف حال من سرگشــته خام، تا شوم بس 
پخته تا نيفتم به دام. 

مادرم وقتى مرد، سنگ قبر شد گران، كفن و كافور وگلاب، من و خواهرمو 
يك بطرى آب. 

بر سر خاك مزارش رفتيم تا به تاريكى تا شب مهتاب. 
تا آواز اذان، تا نماز وحشت
وحشت از حس نبود مادر

وحشت از تجديد فراش يك مرد
وحشت از خانه اى بى بوى غذا 
وحشت از مشكى، از رنگ عزا

@ganjine_ketab
منبع: گنجينه كتاب

ياران گنجينه كتاب

آيا تا به  حال از خود پرسيده ايد چه چيزي باعث متمايز شدن 
فروشندگان حرفه اي از ديگران مي شود؟

بسيار اهميت دارد كه بدانيد فروشــندگان حرفه اي براي 
كسب موفقيت بايد چه كارهايي انجام دهند و از چه كارهايي 
بپرهيزند. گاهي اوقات فروشندگان عاداتي دارند كه آنها را 

از موفق شدن دور مي كند. 
مي خواهم 6 رازي را با شما در ميان بگذارم كه فروشندگان 
حرفه اي بايد در هنگام فروش از آنها دوري كنند. اگر شما 
نيز بتوانيد از اين 6 اشتباه اجتناب ورزيد، كم كم در حيطه 
شغلي تان به يك رهبر تبديل مي شويد و از ثروت و شهرتي 

كه كسب مي كنيد، لذت خواهيد برد. 

 ۱. آنها به مشتري اجازه مي دهند كه فرايند فروش را در 
دست بگيرد

بهترين روش كنترل فرايند فروش اين اســت كه ســوال 
بپرسيد. اگر سوالات خوبي بپرســيد، مي توانيد مشكلات 
شخصي يا سازماني مشتري تان را شناسايي كنيد و بسنجيد 
كه آيا محصول شما مي تواند گرهي از مشكلات مشتري باز 
كند يا خير. همچنين اين بهترين روش براي كشــف نيازها 
و ارزش هاي مشتري و شناســاندن خودتان به عنوان يك 

متخصص است. 

 ۲. آنها قبل از جلســه فــروش به تحقيق  و بررســي 
نمي پردازند

اگر آنقدر خوش شانس بوديد كه توانستيد جلسه فروشي با 
مدير يكي از شركت هاي هدف تان داشته باشيد، بهتر است از 
قبل كمي تحقيق كنيد. متاسفانه من به بدترين شكل ممكن 

اين درس را آموختم. 
مدتي بود كه مي خواستم مشتري سازمان خاصي را به دست 
آورم و در نهايت شــانس با من يار بود و توانستم جلسه اي 

با آنها بگذارم. با اين حال آنقدر وقت نگذاشتم و درباره آن 
شركت تحقيق نكردم و درنتيجه بيشــتر زمان جلسه به 
معرفي مسائل ساده و اساسي آن سازمان گذشت و من فرصت 
چنداني براي معرفي محصولاتم نداشــتم. بديهي است كه 
نتوانستم چيزي به آنها بفروشــم، اما درسي از اين موضوع 

آموختم كه تا آخر عمر فراموش نمي كنم. 
قبل از آنكه با مشتري تماس بگيريد يا جلسه اي بگذاريد، 
زماني را صرف تحقيق و بررسي كنيد. اينگونه شانس بسيار 

بهتري در رسيدن به اهداف تان خواهيد داشت. 

 ۳. آنها در طول فرايند فروش خيلي صحبت مي كنند
بسياري از فروشندگان وقت زيادي را صرف صحبت كردن 
طولاني درباره تخصص شان، محصول، ويژگي هاي محصول، 

خدمات و مسائل ديگر مي كنند. 
اين صحبت ها به متقاعد كردن مشتري به خريد از شما كمكي 
نمي كند و حتي ممكن است آنها را به اين فكر بيندازد كه شما 
توجهي به خواسته هاي شــان نمي كنيد. از مشتري درباره 
تجربه ها و نيازهايش سوال كنيد تا بتوانيد بهترين راه حل يا 

استراتژي را به او پيشنهاد كنيد. 

 ۴. آنها اطلاعات بي ربطي ارائه مي كنند
زماني كه در دنياي تجارت بودم، در جلســات بي شماري 
شــركت مي كردم و بارها ديده بودم كه فروشــندگان از 
چيزهايي صحبت مي كنند كه كاملا به افراد حاضر در جمع 

بي ارتباط است. 
براي مشــتريان اهميتي ندارد كه شما چه پشتوانه مالي اي 
داريد يا چه كساني مشتري شــما هستند؛ آنها فقط به اين 
موضوع فكر مي كنند كه محصول يا خدمت شما به دردشان 
مي خورد يا خير. بيشــتر زمان جلســه را به بيان مزاياي 
محصول تان در رابطه با مشكل يا خواسته مشتري بپردازيد 

تا آنها متقاعد شــوند كه محصول تان مشكل آنها را حل و 
زندگي شان را ساده تر مي كند. 

 ۵. آنها آمادگي توضيح درباره محصولات شان را ندارند
همان اوايل كه تازه وارد دنياي فروش شــده بودم، روزي با 
مشتري اي تماس گرفتم تا پيامي در صندوق پست صوتي اش 

بگذارم، اما ناگهان خودش تماس مرا پاسخ داد. 
من كه اصلا آمادگي نداشتم، به جاي اينكه سوالات درست و 
حسابي بپرسم و كنترل مكالمه را در دست بگيرم، تمام وقتم 
را صرف پاسخ دادن به سوالات او كردم. اين موضوع باعث شد 
مشتري كنترل فرايند فروش را تمام و كمال در دست بگيرد و 
چه در جلسه فروش شركت كنيد، بسيار مهم است كه آمادگي 
كافي داشته باشيد. يا حتي بيش  از حد آماده باشيد. آمادگي 
يعني داشــتن تمام اطلاعات مرتبط، از جمله قيمت، سابقه 
و نمونه در ذهن يا روي كاغذ و فهرستي از سوالاتي كه بايد 
بپرسيد. پيشنهاد مي كنم چك ليستي شامل تمام اطلاعات 
مورد نياز داشته باشيد و قبل از هر تماس يا جلسه آن را بررسي 
كنيد. مهم نيســت كه تا به  حال چندين بار تماس تلفني يا 
جلسات فروش داشته ايد؛ هميشه بايد قبل از تماس يا جلسه 
همه چيز را آماده كنيد. شما فقط يك بار شانس اين را داريد 

كه تاثير خوبي روي مشتري بگذاريد. آن را از دست ندهيد. 

 6. آنها نمي توانند معامله را ببندند
اگر داريد محصول يا خدماتي را به فروش مي رسانيد، بايد از 
مشتري بخواهيد كه آن را بخرد. به ويژه وقتي مدتي را صرف 
بررسي كرده ايد و مي دانيد كه محصول شما مي تواند نياز يا 
مشكل مشتري را حل و به او كمك كند. مادامي كه به روشي 
مودبانه، با اعتماد به نفس و خيرخواهانه از مشتري بخواهيد 

محصول تان را بخرد، نتيجه خوبي نيز خواهيد گرفت. 
www. modiresabz. com :منبع

اجتناب از 6 اشتباه در فروش حرفه اي

بازاريابی سبز چيست؟
بازاريابى سازگار با محيط زيست يا »بازاريابى 
سبز« روشــى از دادوستد اســت كه در آن 
تقاضاى مصرف كننــدگان در رابطه با ترويج 
فرهنگ محافظــت از محيط زيســت، مورد 
توجه قــرار مى گيرد. كمپين هــاى بازاريابى 
ســبز، برتــرى ويژگى هــاى محصــولات و 
خدمات شــركت خود را در زمينه  حفاظت از 
محيط زيست پررنگ مى كنند. اين ويژگى ها 
معمولا شــامل مواردى مانند استفاده از مواد 
ســازگار با محيط زيست در بســته بندى ها، 
افزايش بازده  مصرف انرژى در محصولات برقى، 
كاهش مصرف مواد شيميايى در محصولات 
كشــاورزى، يا كاهش توليد ســموم و ديگر 

آلاينده ها در فرايند ساخت محصول هستند.
بازاريابــان بــه تقاضــاى رو بــه رشــد 
مصرف كنندگان براى محصولات ســازگار با 
محيط زيســت، به چند روش پاسخ مى دهند 
كه هر يك از آنها يكى از اجزاى بازاريابى سبز 

است. اين روش ها عبارتند از:
1. تاكيــد روى ويژگى هــاى ســازگار بــا 

محيط زيست محصول
 2. معرفى محصولات جديد مطابق با سليقه  
مشتريان؛ محصولاتى با بازدهى مصرف انرژى 
بالا، اســراف كم، طول عمر زياد و سازگار با 

آب وهواى بومى
3. طراحى مجدد محصولات موجود، با توجه 
به تقاضاى مصرف كنندگان. گرايش مشتريان 
به ســوى كمپين هــاى بازاريابــى كه روى 
اخلاق طبيعت دوســتانه و فوايد محصولات 
شركت شان براى محيط زيست تاكيد دارند، 

در حال رشد است.
بسيارى از شــواهد نشــان مى دهند كه بعضى از 
شــركت ها، تنها جهت كســب منافع بيشتر روى 
بازاريابى ســبز تاكيد دارند. گرچه شركت هايى نيز 
هســتند كه محصولات شــان را با حساسيت هاى 
همه گير محيط زيســت هماهنگ مى كنند؛ زيرا 
صاحبان و مديران آنها به اندازه  خشــنودى و رفع 
نياز ها و خواسته هاى مصرف كنندگان، در برابر حفظ 

محيط زيست نيز احساس مسئوليت مى كنند. 
www.chetor.com

مفاهيم بازاريابی مهارت هاي مديريتي

اجازه ندهيد كلمات و عباراتي چون »پيروزي« يا »شكست« به غول هايي تبديل شوند كه فقط تصميم گيري 
نهايي را براي شما سخت تر كنند. 

 توجه بي حد و حصر به نتيجه كار كه پيروزي يا شكســت است، ترس شما را در 
مرحله مهم تصميم گيري افزايش مي دهد و اصولا ترس از شكست 
مانع گرفتن تصميم هاي درست مي شود. منظور من اين نيست كه 
خطرات احتمالي را بررســي و پيش بيني نكنيد، بلكه مد نظر قرار 

دادن خطرات احتمالي توان ما را براي مقابله با خطرات بيشتر مي كند. توجه 
به خطرات احتمالي و پيش بيني آنها ابدا به معناي ترس از تصميم گيري نيست، بلكه 

برعكس شجاعت و تيزهوشي شما در گرفتن تصميم هاي بهتر را بيشتر مي كند و آگاهي تان را نيز 
نسبت به آنچه قرار است اتفاق بيفتد، افزايش مي دهد. منظور من اين است كه ترس از شكست مانعي بر 

سر راه شما نباشد، شما فرايند تصميم گيري و اقدام و عمل را به طور كامل طي كنيد و اجازه ندهيد كه ترس 
از شكست به عنوان يك گزينه در فرايند تصميم گيري شما دخالت كند. بنابراين آن را به طور كامل حذف كنيد. 

@PracticalManagement

از شكست نترسيد

استراتژي خود را به كلينيك ببريد
استراتژى و مديريت استراتژيك از نخستين واژه هايى هستند كه هر تازه واردى 
به دنياى مديريت، آنها را به هزار شكل و روايت مى شنود.اين را تقريبا همه ما قبول 
داريم كه هر فردي، هر سازماني و هر كشوري براي موفقيت بايد استراتژي داشته 
باشد، اما مشكل آنجا آغاز مي شود كه ما به اشتباه فكر مي كنيم كه استراتژي داريم، 
اما در واقعيت نه. استراتژى اى در كار نيســت. همان گونه كه آدم ها گاهي مريض 
مي شوند و مي ميرند، استراتژي ها نيز ناخوش مي شوند و جان مي دهند و در واقعيت 
از بين مى روند. در ادامه 3 نشانه به شما معرفي مي كنم كه اگر در زندگي يا سازمان 
يا كشور وجود داشت، سيگنالي است كه بيانگر مريضي يا مرگ استراتژي شماست. 

 ۱. نشانه واترلو
اين نشانه از آخرين جنگ ناپلئون كه منجر به شكست وي شد، برگرفته شده 
است. اگر شما چه به عنوان يك فرد و چه به عنوان يك سازمان و چه در عرصه 
كشورداري فعاليت همزمان و ســنگين در چندين جبهه متفاوت و در برابر 
رقباي متعدد داريد، اين نشانه خوبي نيست. هيچ فردي يا سازماني يا كشوري 
نمي تواند همزمان در همه حوزه ها عملكرد مناسبي داشته باشد. اگر چنين 
رفتار كنيد، در همه چيز عملكرد ضعيفي خواهيد داشــت. به اين مي گويند 
همزمان دنبال دو خرگوش دويدن. هيــچ كدام را نمي توانيد به چنگ آوريد. 
اين موقعيت نشان دهنده آن است كه شما نمي توانيد دست به انتخاب بزنيد و 

به بيماري »همه چيزخواهي« دچار هستيد. 

 ۲. نشانه مشابهت
اگر شــما هيچ مزيت متمايزكننده اي نداريد، اين نشــانه مــرگ يا مريضي 
استراتژي شماست. نتايج يك پژوهش جهاني جالب نشان مي دهد 80 درصد 
از مديران شــركت هاي بين المللي معتقد بوده اند كــه محصولات و خدمات 
عرضه شده توسط شركت شان در بازار كاملا متمايز است. با اين حال، بررسي 
نظرات مصرف كنندگان همان كالاها حاكي از يك تفاوت چشمگير است. تنها 
چيزي در حدود 8 درصد از مصرف كنندگان با وجود تمايز در اين محصولات و 
خدمات موافق بوده اند. بنابراين دقت كنيم كه در عرصه زندگي فردي، هدايت 
سازماني و كشورداري واقعا متمايز هستيم؟ در غير اين صورت در دام بيماري 

»يكي شبيه همه« افتاده ايم. 

 ۳. نشانه عدم تنش خلاق
به احساسي كه باعث مي شود تلاش كنيد تا فاصله وضعيت موجود و وضعيت 
مطلوب را طي كنيد، مي گويند تنش خلاق )Creative Tension(. اگر شما 
استراتژي داريد، استراتژي بايد يك تنش يا كشش خلاق ايجاد كند. بايد هر روز كه 
بلند مي شويد، احساس كنيد كه كاري بايد انجام دهيد. اگر صبح ها اين احساس را 
نداريد، بدانيد كه استراتژي شما مرده است و بيماري »خواب آلودگي خرگوشي 

ناشي از نزديك بودن اهداف« را تجربه مي كنيد. 

 تجويز راهبردي
امروز از خود اين 3 سوال را بپرسيد و اگر جواب آنها منفي بود و فهميديد كه 

استراتژي نداريد، شوكه نشويد. 
1- آيا من يا سازمان من يا كشور ما مي خواهد همزمان به تعداد زيادي از اهداف 

برسد؟ آيا واقعا در حال دويدن همزمان دنبال چندين خرگوش هستيم؟
2- آيا من يا سازمان من يا كشور ما وجه تمايزي دارد؟ چرا ديگران ما را بايد 

انتخاب كنند؟ چرا ما بايد برنده شويم؟
3- آيا تنش خلاق را حــس مي كنيم؟ آيا حس مي كنيم كه بايد جســورانه 
به برخي پيشــنهادها نه بگوييم و خلاقانه برخي راه هاي جديد را كه تاكنون 

آزمايش نكرده ايم، انتخاب كنيم؟
به سلامت اســتراتژي خود اهميت بدهيد و آن را گاهي به كلينيك ببريد و مورد 

آزمايش قرار دهيد. 
@Dr_Lashkarbolouki
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